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صفحه 7

ارائه خدمات خانگی 5G آغاز شد
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صفحه 3

خطر ارزپاشی،  اقتصاد کشور را تهدید می کند
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مرکز پژوهش های مجلس معرفی کرد؛

  فرایند بازنگری در مخارج دولت

خریداران خودرو منتظر کاهش قیمت ها هستند؛

پیش بینی کاهش قیمت خودرو در سال آینده 

 توزیع گسترده میوه به زودی؛

خرید کالاهای اساسی 1۴۰۰ آغاز شد

 شورای اقتصاد موافقت کرد؛

انتشار اوراق مالی اسلامی برای منطقه آزاد
شهر فرودگاهی امام خمینی )ره(

 سخنگوی اجرایی قانون جدید چک  تشریح کرد: 

فرآیند صدور چک در قانون جدید

8 صفحه

همین صفحه
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کاهش ۴۰ درصدی کسری تراز عملیاتی بودجه  سال آینده 
همین صفحه

 بانک مرکزی اعلام کرد:

توقف روند کاهشی نرخ تورم

 وزیر اقتصاد خبر داد:

آمادگی بازار بدهی برای تأمین مالی
 بنگاه های بزرگ اقتصادی 

برگزاری نشست فوق العاده کمیسیون اقتصادی با وزیر صمت؛

وزارت صمت قیمت های افسارگسیخته بازار را 
مهار کند

تعطیلی بازار ارزهای دیجیتال
 یعنی خود تحریمی اقتصاد ایران

میلاد مبارك کریم اهل بیت عصمت و طهارت، دومین امام همام،حضرت حسن بن علي)مجتبي( علیهما السلام را به شیعیان و عاشقان امامت تبریک مي گوییم

دبیر ستاد تنظیم بازار از آغاز خرید کالاهای اساسی مورد نیاز سال ۱۴۰۰ خبر داد و گفت که میوه های ذخیره 

شده ازطریق کارگروه تنظیم بازار در روزهای آینده توزیع می شود.

به گزارش ایسنا، عباس قبادی در جلسه ستاد تنظیم بازار گفت: در سال  ۱399 به اندازه سال  ۱398 کالا به 

کشور وارد شده است. بیش از ۲۰ میلیون تن کالاهای مورد نیاز در سال جاری از کشورهای مختلف خریداری 

و وارد شده است. اکثر کالاهای خریداری شده کالاهای واسطه ای از جمله مواد اولیه کارخانه ها و کالاهای 

مصرفی مصل روغن، جو و غیره بوده است.

وی با بیان اینکه موجودی بنادر مانند سال گذشته است تصریح کرد: خرید برای کالاهای سال ۱۴۰۰ نیز آغاز 

شده است.

قبادی همچنین درباره تنظیم بازار شب عید گفت: طی جلسات اخیر با همه دست اندرکاران از باغداران تا 

تشکل ها، مقرر شد مکان های مناسبی در اختیار آنان قرار گیرند تا بتوانند کالا را به صورت مستقیم عرضه 

کنند که حذف واسطه ها و دلال ها را در پی خواهد داشت. امیدواریم با قیمت مناسب تر میوه و تره بار در 

اختیار مردم قرار گیرد.

 توزیع گسترده میوه به زودی؛
خرید کالاهای اساسی 1۴۰۰ آغاز شد

فعالان  تراکنش های  کردن  مسدود  برای  شاپرک  غیرکارشناسی  تصمیم 

اکوسیستم ارزهای دیجیتال، مشکلی برای حساب کاربرانی که در حال 

حاضر سرمایه  خود را وارد این بازار کرده اند ایجاد نخواهد کرد چراکه 

صرافی ها،  این  و  است  محفوظ  صرافی ها  نزد  کاربران  سرمایه   اصل 

را تضمین می کنند.  بازگشت سرمایه  

در  صنعتی  کشورهای  که  درحالی  اقتصادی،  ابرار  خبرنگار  گزارش  به 

نیز  ما  مبادلات خودهستند، در کشور  ارزها در  از رمز  استفاده  حال 

سرمایه گذاری روی رمز ارزها پیشرفت قابل توجهی داشته و بیش از ۲۵ 

هزار میلیارد تومان سرمایه  موجود در این بازار، نشان می دهد که جریان 

سرمایه در حال ورود به این حوزه است. در چنین شرایطی، ممنوع کردن 

فعالیت در این حوزه در عمل ممکن نخواهد بود. ممنوع شدن فعالیت 

در حوزه  رمز ارزها باعث زیرزمینی شدن این فعالیت ها خواهد شد و 

اقتصادی با شرایط اقتصاد ایران، زیرزمینی شدن یک اقتصاد چند  در 

هزار میلیارد تومانی نتیجه ای جز آسیب های بیشتر به اقتصاد و فعالان 

آن نخواهد داشت.

ارزها  رمز  در حوزه   نفر  میلیون  نیم  و  اکنون یک  که  گفته می شود 

 – آموزشی  مرکز  و  فعالیت می کنند. چندین سایت، صرافی  ایران  در 

پژوهشی نیز در حال کار روی پروژه های مختلف مرتبط با این حوزه 

هستند. می توان گفت حوزه  رمز ارزها به صورت مستقیم و غیرمستقیم 

برای دست کم 3 میلیون نفر شغل ثابت با شرایط مناسب ایجاد کرده 

است. به جز سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی، بسیاری از نیروهای نخبه  

بخش  این  در  اقتصاد  و  بازاریابی  برنامه نویسی،  حوزه های  در  کشور 

فعالیت می کنند. افراد حاضر در بخش فنی مراکز فعال ارز دیجیتال در 

ایران اغلب از گروه افراد متخصص و علاقه مند به تکنولوژی های روز دنیا 

هستند. امکان تعامل با مراکز جهانی علم و اقتصاد و همچنین امید به 

آینده  روشن ارزهای دیجیتال در ایران باعث شده بسیاری از این افراد 

برنامه های مهاجرت خود را لغو و در کشور فعال شوند. غیرقانونی شدن 

فعالیت در این حوزه باعث بازگشت به شرایط قبل و بالا رفتن احتمال 

مهاجرت از کشور خواهد شد. متخصصان این حوزه در سراسر جهان 

امکان فعالیت دارند و تعطیلی مراکز داخلی باعث تقویت مراکز خارجی 

با استفاده از نیروهای ایرانی می شود. علاوه بر نیروی انسانی، سرمایه  

بیش از ۲۵ هزار میلیارد تومانی که در اکوسیستم ارزهای دیجیتال وجود 

از  از غیرقانونی شدن آن مسیرهای خطرناکی شامل خروج  بعد  دارد 

کشور، ورود به بازارهای زیرزمینی و ورود به بازارهای تورم زا را درپیش 

خواهد گرفت و آزادسازی چنین رقمی در اقتصاد ایران نتیجه ای به جز 

افزایش تورم نخواهد داشت.

در شرایط فعلی، عملکرد ضعیف بورس، کاهش ارزش طلا و نامطمئن 

بودن بازار دلار، سرمایه گذاران را به سمت بازار ارزهای دیجیتال کشانده 

است و درحالی که حضور شرکت های بزرگ بین المللی نظیر تسلا در این 

بازار، باعث اعتماد بیشتر افراد شده است، ممنوع شدن خرید و فروش 

بین المللی می کشد.  به سمت صرافی های  را  دیجیتال، سرمایه  ارزهای 

این صرافی ها هرچند در سطح بین المللی فعالیت بسیار مطمئنی دارند 

اما در مواجهه با کاربران ایرانی، سیاست های قهری در پیش گرفته اند. 

بلوکه شدن دارایی کاربران ایرانی برای سال ها یکی از اتفاقات معمول 

بایننس و بیترکس به  در این صرافی های بین المللی است. صرافی های 

عنوان دو غول بین المللی ارزهای دیجیتال در سال های اخیر بارها سرمایه  

کاربران ایرانی را از بین برده اند. متاسفانه کاربرانی که در این صرافی ها 

عمل،  در  می شوند  تحریمی  سیاست های  از  حاصل  مشکلات  دچار 

امکان بررسی قانونی و پیگیری شکایت های خود را ندارند در صورتی 

که صرافی های داخلی طبق قانون موظف به پاسخگویی به مشکلات 

احتمالی خواهند بود.

بلوکه  و  پیگیری  قابل  نهادی  یا  دولت  هیچ  توسط  دیجیتال  ارزهای 

شدن نیستند و به همین دلیل ابزارهای بسیار مناسبی برای دور زدن 

از مشکلات  یکی  به شمار می روند.  ایران  علیه  بین المللی  تحریم های 

بزرگ در اقتصاد ایران هزینه های مادی و معنوی حاصل از تحریم برای 

تامین نیازهای اولیه  کشور در زمینه های استراتژیک مانند غذا و داور 

است. این هزینه ها با کمک ارزهای دیجیتال از بین خواهند رفت و 

مراکز فسادزایی که در سایه  دلالی دور زدن تحریم ایجاد شده اند تعطیل 

خواهند شد. باید گفت تعطیل کردن بازار ارزهای دیجیتال در کشور 

کمک به تحریم اقتصاد ایران است.

اخیرا معصومه پاشایی، رئیس فراکسیون مناطق آزاد صنعتی، تجاری و 

مناطق ویژه  اقتصادی مجلس اعلام کرده :بیشتر سرمایه گذاران مسکن 

در کشور ترکیه، ایرانی هستند. خروج بیش از ۶۲۰ میلیون دلار سرمایه 

از اقتصاد ایران ضربه  سنگینی برای کشور به شمار می رود که ارزهای 

این سرمایه،  از  از ۲۵ هزار میلیارد تومان  با جمع آوری بیش  دیجیتال 

کشور  اقتصادی  امنیت  ضد  روند  این  اصلاح  به  زیادی  بسیار  کمک 

کرده اند. بازار ارزهای دیجیتال این قابلیت را دارد که از خروج همیشگی 

ارز به سمت بازار مسکن کشورهای همسایه  مانند ترکیه جلوگیری کند؛ 

خروجی که قدرت مدیریت بازار در داخل را به شکل چشم گیری کاهش 

داده است. سرمایه گذاران حوزه  ارزهای دیجیتال می توانند در صورت 

کاهش جذابیت این بازار به راحتی سرمایه  خود را به بخش های موازی 

این سرمایه به  اگر  اقتصادی مانند بورس منتقل کنند در شرایطی که 

بخش های اقتصادی کشورهای دیگر وارد شود در عمل برای همیشه از 

چرخه  اقتصاد ایران خارج شده است.

فعالان  تراکنش های  کردن  مسدود  برای  شاپرک  غیرکارشناسی  تصمیم 

اکوسیستم ارزهای دیجیتال، مشکلی برای حساب کاربرانی که در حال 

حاضر سرمایه  خود را وارد این بازار کرده اند ایجاد نخواهد کرد. اصل 

سرمایه  کاربران نزد صرافی ها محفوظ است و این صرافی ها بازگشت 

این سرمایه  را تضمین می کنند. مشتریان این صرافی ها می توانند هر زمان 

که بخواهند سرمایه  خود را به هر مقصدی که بخواهند منتقل کنند. 

همچنین بازار مبادله  رمز ارز به رمز ارز همچنان فعال است و امکان 

مسدود کردن این بازار برای هیچ نهادی در هیچ کشوری وجود ندارد. 

بازار بین المللی و بسیار فعال است، صرافی های  این  اینکه  باتوجه به 

داخلی مشکلی برای تامین سرمایه های کاربران خود نخواهند داشت 

چراکه به ازای فروشندگان ایرانی، خریداران بین المللی آماده  تامین این 

سرمایه هستند.

انجام هیچ  ایران،  براساس نص صریح قانون اساسی جمهوری اسلامی 

یا  جزا  آن  انجام  برای  قانون  در  اینکه  مگر  نیست  »جرم«  فعالیتی 

جریمه ای در نظر گرفته شده باشد. برهمین اساس و باتوجه به نبود جزا 

یا جریمه برای فعالیت در این حوزه، باید گفت خرید، نگه داری و فروش 

ارزهای دیجیتال ممنوع نیست. ناگفته پیداست که تا زمان وضع قوانین 

مرتبط با جرم و جزای فعالیت رمز ارزها، امکان برخورد قانونی با فعالان 

و  قانون گذاری  نهاد  متاسفانه  ندارد.  وجود  قانونی  نظر  از  حوزه  این 

رگولاتوری در ایران با تعلل و سکوت خود باعث ایجاد فضای نامشخص 

قانونی برای فعالان اکوسیستم ارزهای دیجیتال شده است. نبود قانون در 

این باره نشانه  غیرقانونی بودن نیست بلکه نشانه  تعلل قانون گذار است.

به گفته  بیشتر کارشناسان، نگرانی ها درباره  احتمال تاثیر منفی ارزهای 

دیجیتال روی بازارهای استراتژیکی مانند بورس بی مورد است. محمد 

گرجی آرا، تحلیلگر بازار سرمایه در این رابطه می گوید: »بیت کوین در 

ایران هیچ تهدیدی برای بورس محسوب نمی شود. بورس و بیت کوین 

دو ابزار مالی با عملکردهای متفاوت هستند که در نهایت هیچ کدام 

نمی توانند یکدیگر را تحت الشعاع قرار دهند.«

بین رفتن سرمایه  بسیاری  از  باعث  تاریخی بورس در سال 99  سقوط 

باعث کنترل  ارزهای دیجیتال  که  از سرمایه گذاران خرد شد درصورتی 

ریزش  علت  شد.  خواهند  بورس  مانند  موازی  بازارهای  هیجانات 

دیجیتال ارزهای  بازار  در  سرمایه گذاران  فعالیت  بورس،   شاخص 

 نیست.

 کارشناسان بازار سرمایه می گویند: دلیل این ریزش مسائل فرا اقتصادی 

مانند درگیری های سیاسی و همچنین ضعف سیاست گذاری است. نتایج 

تحقیقات علمی نشان می دهد »متنوع کردن« سبد سرمایه گذاری یکی 

از موثرترین راه ها برای کاهش ریسک فعالیت در بازارهای سرمایه ای به 

شمار می رود. همین مسئله باعث شده بسیاری از سرمایه گذاران دنبال 

بازارهای تازه برای سرمایه گذاری باشند که بازار ارزهای دیجیتال یکی از 

این بازارها است.

تعطیلی بازار ارزهای دیجیتال یعنی خود تحریمی اقتصاد ایران بانک مرکزی اعلام کرد:

توقف روند کاهشی نرخ تورم 
روابط عمومی بانک مرکزی اعلام کرد: در بهمن ماه و به دنبال افزایش معنادار شاخص مربوط به 

زیرگروه خوراکی ها و آشامیدنی ها، روند کاهشی نرخ تورم ماهانه متوقف شد.

به گزارش ایرنا از روابط عمومی بانک مرکزی، با کاهش التهابات در بازار ارز، تعدیل انتظارات 

تورمی و به تبع آن نمایان شدن آثار کلی آن بر تحولات شاخص بهای اقلام کالایی، روند نزولی 

قیمتی از آذرماه در بازار ارز، طلا و خودرو و رشد قیمتی محدودی در بازار مسکن آغاز شد و تا 

دی ماه تداوم یافت.

در بهمن ماه و به دنبال افزایش معنادار شاخص مربوط به زیرگروه خوراکی ها و آشامیدنی ها، روند 

کاهشی نرخ تورم ماهانه متوقف شد؛ با این توضیح که همچنان کمتر از نقطه اوج خود در سال 

جاری )مهر و آبان( قرار گرفته است.

افزون بر این، متوسط قیمت خرید و فروش مسکن نیز در بهمن ماه نسبت به ماه  گذشته افزایش 

یافت، این تحولات در کنار شواهد آماری سال های گذشته در زمینه الگوی فصلی تورم در ماه های 

پایانی هر سال، می تواند گویای تداوم وضعیت جاری در اسفندماه باشد.

نیز در  باز در بهمن ماه  بازار  با هدف کنترل نرخ تورم و مدیریت نقدینگی، عملیات   عمدتا 

راستای تثبیت نرخ سود بازار بین بانکی در محدوده دالان نرخ سود سیاستی از پیش تعیین شده 

با موفقیت اجرا شد.

با افزایش سهم اوراق دولتی در ترازنامه بانک ها و گسترش ظرفیت استفاده از ابزارهای مزبور، 

شاهد انضباط بیشتری در ارتباط میان شبکه بانکی با بانک مرکزی هستیم.

نرخ بازده اسناد خزانه اسلامی در سررسیدهای یک و دو سال در بهمن ماه صعودی بود. نرخ بازده 

اسناد با سررسید یک ساله در بهمن ماه نسبت به ماه قبل افزایش ۰.۶8 واحد درصدی داشت و از 

۱9.۱۴ درصد به ۱9.8۲ درصد رسید.

نسبت  که  رسید  درصد  به ۲۰.3۴  بهمن ماه  در  ساله  دو  با سررسید  اسناد  بازده  نرخ  همچنین 

به  دی ماه ۰.۱3 واحد درصد افزایش را نشان می دهد، تغییر جهت نرخ های بازده کوتاه مدت و 

میان مدت از نیمه دوم بهمن ماه شروع شده است که می تواند منعکس کننده سیاست های در پیش 

گرفته شده برای آرامش بخشی به بازار سرمایه و همچنین تغییر در انتظارات تورمی باشد.  

ارقام مقدماتی، رشد  اساس  بر  و  پولی در چند ماه گذشته  با رشد متغیرهای عمده  هم جهت 

نقدینگی و پایه پولی در پایان بهمن ۱399 نسبت به پایان سال قبل، به ترتیب به 33.8 و ۲3.۶ 

رسید. درصد 

بانک ها و مساعدت به  بانک مرکزی در زمینه مدیریت اضافه برداشت ها  اقدامات مناسب  با 

دولت در زمینه کارگزاری اوراق بدهی دولتی، از پولی شدن کسری بودجه جلوگیری به عمل آمد 

و رشد پایه پولی در سطح سال گذشته )۲3.۶ درصد( بدون تغییر ماند اما شرایط خاص ناشی از 

شیوع بیماری کرونا و لزوم حمایت از فعالیت های اقتصادی و همچنین افزایش ضریب فزاینده 

نقدینگی متاثر از تحولات نسبت ذخایر اضافی بانک ها باعث شد تا رشد نقدینگی بیشتر از سال 

گذشته باشد. 

بررسی رشد اجزای نقدینگی نیز حاکی از تداوم کاهش رشد پول است، به نحوی که رشد دوازده 

ماهه پول از 88.۶ درصد در مهر ماه به ۵۶.9 درصد در بهمن ماه کاهش یافته که حاکی از تقویت 

ماندگاری سپرده ها در ماه های اخیر بوده و تاییدی بر کاهش انتظارات تورمی و استقبال بیشتر از 

سپرده گذاری بلندمدت در بانک ها است.

در بهمن ماه ۱399 به منظور تنظیم  نرخ سود بازار بین بانکی، بانک مرکزی در تعامل با بانک ها 

اقداماتی مانند انجام عملیات بازار باز در مجموع به ارزش ۲۵۲.8 هزار میلیارد ریال در قالب 

توافق بازخرید با سررسیدهای ۱۲، ۱۴ و ۱۶ روزه )مانده توافق بازخرید از محل انجام عملیات بازار 

باز 93.3 هزار میلیارد ریال در پایان ماه بوده است( انجام داد.

از دیگر اقدامات بانک مرکزی استفاده از اعتبارگیری قاعده مند توسط بانک ها برای رفع نیازهای 

نقدینگی اضطراری در ۲3 نوبت در مجموع به ارزش 3۵۰.۷ هزار میلیارد ریال و تامین 3۲.۲ 

میلیارد دلار ارز به منظور واردات مورد نیاز اقتصاد کشور در یازده ماهه سال جاری بود.  

همچنین تامین مالی مخارج دولتی در قالب فروش اوراق دولتی از طریق کارگزاری بانک مرکزی به 

میزان ۱۰۴.۲ هزار میلیارد ریال در بهمن ماه سال جاری )بر این اساس، مجموع اوراق دولتی فروش 

رفته در 38 حراج برگزار شده تا پایان بهمن ماه ۱399 معادل ۱۰9۱.۲ هزار میلیارد ریال بوده است( 

از دیگر فعالیت هایی بود که بانک مرکزی در بهمن ماه اجرایی کرد.

شهادت مظلومانه هفتمین امام همام حضرت موسي ابن جعفر)ع( باب الحوائج را به امام زمان و شیعیان و عاشقان امامت تسلیت مي گوییم
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فلکه دوم صادقیه، بلوار فردوس شرق 
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تلفن سازمان آگهی ها :
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عملیاتی  تراز  درصد کسری  گفت: 40  تلفیق  کمیسیون  سخنگوی 

برای دولت جبران شد. پایدار  افزایش درآمدهای  با  بودجه 1400 

به گزارش صداوسیما، رحیم زارع گفت: 40 درصد کسری تراز عملیاتی 

بودجه 1400 با افزایش درآمدهای پایدار برای دولت جبران شد.

وی افزود: در بررسی بودجه برای جبران کسری تراز عملیاتی آن، 

بدون فشار بیشتر به مردم و بالابردن نرخ تورم، 40 درصد کسری 

بودجه دولت را با بالا بردن درآمدهای مالیاتی و پایدار رفع کردیم.

سخنگوی کمیسیون تلفیق با اظهار امیدواری از همدلی دولت و 

مجلس گفت: با بررسی هایی، سهم نفت و اوراق را در درآمدهای 

دولت کم کردیم تا به دولت کمک کرده و بدهی های آن برای آینده 

کمتر شود.

زارع با اشاره به اینکه در بررسی بودجه 1400 با برخی اقدامات 

تلاش کردیم از رشد نقدینگی جلوگیری کنیم، افزود: بیش از 500 

هزار میلیارد تومان سپرده قرض الحسنه جاری و پس انداز در خزانه 

و  ازدواج  وام  تسهیلات  در  آن  پنجم  است که حدود یک  موجود 

اشتغال به کار گرفته شده است.

وی گفت: همچنین 360 هزار میلیارد تومان نیز برای ساخت مسکن 

طبق تبصره 18 در نظر گرفته شد که 400 هزار واحد در روستاها و 

شهرهای زیر 25 هزار نفر جمعیت و 800 هزار واحد در شهرها و 

کلانشهرها ساخته می شود.

سخنگوی کمیسیون تلفیق ادامه داد: رئیس کل بانک مرکزی، این 

رقم تخصیص یافته را »پول پرقدرت« می داند؛ البته ما منکر تصویب 

کردن پول پرقدرت در بودجه 1400 نیستیم، اما پول پرقدرت در 

جایی مضر است که موجب رکود شود، در حالی که این پول همراه 

با رونق اقتصادی، اشتغال و به تبع آن بهبود معیشت مردم خواهد 

بود.

رحیم زارع در ادامه در خصوص نحوه افزایش حقوق ها در بودجه 

1400 هم توضیحاتی داد.

محمدرضا دشتی اردکانی عضو کمیسیون تلفیق بودجه مجلس دیگر 

میهمان برنامه نیز با ابراز خرسندی از شفافیت کامل لایحه بودجه 

افزایش   1400 بودجه  در  گازوئیل  و  بنزین  قیمت  گفت:   1400

نداشته است.

سخنگوی کمیسیون تلفیق اعلام کرد:

 کاهش 40 درصدی کسری تراز عملیاتی بودجه 
سال آینده 

مرکز پژوهش های مجلس معرفی کرد؛
  فرایند بازنگری در مخارج دولت

  مرکز پژوهش های مجلس طی گزارشی به معرفی فرایند »بازنگری در 

مخارج دولت« پرداخت.

مطالعات  دفتر    ، مجلس  پژوهش های  مرکز  عمومی  روابط  گزارش  به 

مالیه عمومی و توسعه مدیریت ای مرکز در گزارشی با عنوان »مدیریت 

بازنگری در مخارج دولت« آورده  هزینه های دولت 2. معرفی فرایند 

است:

بررسی مخارج دولت به منظور اتخاذ تصمیماتی با هدف صرفه جویی، 

»بازنگری مخارج«  دولت  در مخارج  بهره وری  افزایش  و  اولویت بندی 

در  مخارج  بررسی  شامل  می تواند  بازنگری  فرایند  می شود.  نامیده 

بخش های مشخصی از بودجه دولت )نظیر آموزش یا سلامت( یا تمامی 

سازمان های دولتی )وزارتخانه ها، سازمان ها و ادارات( باشد. برای مثال 

در برنامه بازنگری مخارج که در پاییز 2015 در کشور انگلستان تنظیم 

پلیس و  شده است مواردی مانند بودجه سلامت و بهداشت، بودجه 

امنیت، بودجه بازنشستگی، مدارس، بیمه و خسارات ناشی از رانندگی، 

فرارهای مالیاتی و مالیات مسکن، بودجه حمل ونقل و بودجه پرداختی 

به 3 کشور ولز، اسکاتلند و ایرلند شمالی و موارد دیگری از قبیل بودجه 

بی بی سی و ناتو مورد بررسی و بازنگری قرار گرفته اند.

گزارش مرکز پژوهش های مجلس می افزاید؛ فرایند بازنگری مخارج برای 

از وقوع  بار در سال 1۹80 در کشور دانمارک آغاز شد. پس  نخستین 

بحران مالی سال 2008 و مشاهده ضعف دولت در ایجاد ثبات مالی و 

عدم وجود شفافیت در ساختار مالی، جامعه مدنی و نهادهای مردمی 

خواستار افزایش شفافیت در بودجه و تصمیم گیری در مورد چگونگی 

مخارج و مصارف دولت شدند. به همین دلیل پس از این بحران فرایند 

کمیسیون  گرفت.  قرار  دولت ها  توجه  مورد  به شدت  مخارج  بازنگری 

بودجه اتحادیه اروپا در سال 2016 مطالعاتی را برای بررسی کیفیت و 

پایداری امور مالی در کشورهای عضو اتحادیه انجام داد و به این نتیجه 

آن  انجام  از  که نمی توان  است  امری  مخارج  بازنگری  فرایند  که  رسید 

صرفنظر یا جلوگیری کرد. در گزارش کمیسیون بودجه از کشورها خواسته 

شده است تا از طریق بررسی تجربه موفقیت یا شکست کشورها نقشه 

راه خود را ترسیم کنند. همچنین مطابق با توصیه نهادهای بین المللی 

از فرایند بودجه ریزی  باید به عنوان بخشی  بازنگری در مخارج  فرایند 

نتایج  به  توجه  با  سالیانه  بودجه  و  شود  تثبیت  کشورها  در  سالیانه 

به دست آمده از بازنگری در مخارج تنظیم شود.

براساس این گزارش تاکنون کشورهای زیادی فرایند بازنگری در مخارج را 

اجرا کرده و به نتایج خوبی دست یافته اند. ازجمله این کشورها می توان 

به کانادا، ایتالیا، فرانسه، لوکزامبورگ، ایرلند، هلند و سوئد اشاره کرد.

بازنگری  اول  در مرحله  که  نشان می دهد  بازنگری  این  نتایج  از  یکی 

مخارج در ایرلند که 5 سال به طول انجامید، مخارج دولت در حدود 

8/۷ میلیارد دلار کاهش یافت. بازنگری مخارج و اقدامات مالیاتی جدید 

مانند  اروپایی  اقتصادهای  که  مالی 2008  بحران  از  بعد  تا  سبب شد 

ناخالص  تولید  رشد  ایرلند  بودند،  ورشکستگی  به  رو  یونان  و  پرتغال 

داخلی 4/1 درصدی را در سال 2011 داشته باشد، که این رقم در بین 

می آید. به شمار  رقم چشمگیری  اروپایی  بحران زده  کشورهای 

همچنین طبق اطلاعات منتشر شده توسط دولت کانادا بین سال های 

2006-2005 تا 2010-200۹ مجموعاً 1 میلیارد و 25 میلیون در مدیریت 

املاک، 2 میلیارد و 5۹0 میلیون دلار در تدارکات، 3 میلیارد و 50 میلیون 

دلار در ارائه خدمات، 1 میلیارد و 346 میلیون دلار در کارایی برنامه ها، 

1 میلیارد و 465 میلیون دلار در کارامدی اداری، 1 میلیارد و 136 میلیون 

دلار از حذف یا کاهش برنامه ها و 325 میلیون دلار ناشی از صرفه جویی 

کارمندان و در مجموع رقم 10 میلیارد و ۹13 میلیون دلار در مخارج 

صرفه جویی شده است.

نشان می داد که  اسلواکی  در  بازنگری مخارج  از  آمده  به دست  نتایج 

در یک مرحله از بازنگری مخارج حدود 2۷۷ میلیون یورو صرفه جویی 

صورت گرفته است که حدود 130 میلیون یورو آن مربوط به سیاست های 

اجتماعی و سیاست های مربوط به بازار کار بوده است. همچنین در 

بازنگری ها حدود 88  از  این دوره  در  پرورش  و  آموزش  مخارج بخش 

میلیون یورو صرفه جویی شد.

در فرانسه بازنگری جامع خدمات عمومی موجب شد تا صرفه جویی 

قابل توجهی در مخارجی خدمات عمومی صورت گیرد. در بازه زمانی 

سه ساله 2012-200۹ در اثر اجرای این برنامه مقدار ۹/11 میلیارد دلار 

پس انداز ایجاد شد که از این مقدار بیش از 30 درصد آن مربوط به 

اصلاحات در ساختار دولت و از طریق کوچک سازی بدنه دولت صورت 

گرفته است.

 

 رئیس کمیسیون اقتصادی از وزیر صنعت، معدن و تجارت خواست در روزهای پایانی سال به دلیل گرانی کالاهای اساسی 

به جای افتتاح پروژه ها تمرکز خود را بر حوزه تنظیم بازار بگذارد.

به گزارش خانه ملت، نشست فوق العاده کمیسیون اقتصادی پیرو گلایه مندی مقام معظم رهبری از وضعیت قیمت 

کالاهای اساسی، انتقادات مردم از گرانی ها و دستور رئیس و هیات رئیسه مجلس برای پیگیری این موضوع با حضور وزیر 

صنعت، معدن و تجارت، معاونان وی و نمایندگان اتاق اصناف و تعاون ایران برگزار شد.

محمدرضا پور ابراهیمی داورانی رئیس کمیسیون اقتصادی از وزیر صنعت، معدن و تجارت خواست در روزهای پایانی 

سال به دلیل گرانی کالاهای اساسی و مطالبه مقام معظم رهبری مبنی بر رفع مشکلات این حوزه ، تمرکز خود را بر حوزه 

تنظیم بازار بگذارد.

نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی گفت: هر چند وزارت صمت ماموریت های گسترده ای دارد و 

براساس گفته آقای رزم حسینی، قائم مقام بازرگانی این وزارتخانه اختیارات ویژه ای در راستای تنظیم بازار دارد، اما 

حضور وزیر در جلسات تنظیم بازار با معاونان وی از زمین تا آسمان متفاوت است و وزیر خود باید به این موضوعات 

رسیدگی کند.

وی اضافه کرد: در روزهای پایان سال طرح های صنعتی و افتتاح ها را کنار بگذارید و تمرکز خود را به تنظیم بازار اختصاص 

دهید تا وضعیت بازار بهبود یابد.

همچنین در این نشست علیرضا رزم حسینی وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: از ابتدای ورود به وزارت صنعت، 

فراوانی کالا و تمرکز بر عرضه کالاها را در دستور کار قرار دادم و در این راستا مصوبه های متعددی از ستاد اقتصادی 

دولت اخذ شد.

وی در تشریح مطلب فوق توضیح داد: ترخیص کالاهای مانده در گمرکات یکی از این مصوبه ها بود که براساس آن حدود 

8.5 میلیون تن کالاهای گمرکات که 4.8 میلیون تن آن کالاهای اساسی بود، ترخیص شد.

وزیر کابینه دولت دوازدهم با بیان اینکه زمان ورودم به وزارت صمت، تخصیص ارز با تامین ارز فاصله طولانی داشت، 

اضافه کرد: به طور مثال برای حوزه ذرت یک میلیون دلار ارز تخصیص داده می شد، اما یکصد میلیون دلار آن تامین می 

شد که در حال حاضر توفیقات خوبی در تامین ارز به دست آورده ایم.

برگزاری نشست فوق العاده کمیسیون اقتصادی با وزیر صمت؛

وزارت صمت قیمت های افسارگسیخته بازار را مهار کند

  وزیر امور اقتصادی و دارایی از آمادگی 

ظرفیت بازار بدهی برای تأمین مالی بنگاه 

های بزرگ اقتصادی کشور خبر داد.

به گزارش ایسنا، فرهاد دژپسند در سخنان 

خود با اشاره به اینکه طی 10 سال اخیر 

بطور عموم، شعار های ابلاغی سال از سوی 

اقتصاد  محوریت  با  رهبری،  معظم  مقام 

بوده است، اظهار داشت: نامگذاری سال 

از  13۹۹ به عنوان “ جهش تولید” نشان 

از  بیش  توجه  امر و ضروت  این  اهمیت 

پیش دولت و مجموعه وزارت اقتصاد به 

این موضوع و نقش بسیار مهم و اساسی 

بخش خصوصی است که ما خود را موظف 

می دانیم، موانع پیش روی آن را رفع کنیم.

وی گفت: برخی موارد و مشکلات، دست 

ما به عنوان وزارت اقتصاد نیست و الزام 

قانونی است و برای رفع آنها نیاز به اصلاح 

قوانین توسط مراجع بالاتر است اما بعضی 

مسایل مثل حذف مقررات زائد و بهبود 

قابل  ما  کار، توسط خود  فضای کسب و 

حل است.

که  کارهایی  از  یکی  داد:  ادامه  دژپسند 

می توانیم در این راستا انجام بدهیم، سفر 

به استان های مختلف و مشاهده نزدیک 

مشکلات واحد های تولیدی است.

وزیر اقتصاد با بیان اینکه “اگر به عنوان 

دولت و حکومت، پایبند تعهدات خودمان 

اقتصاد  نباشیم،  بخش خصوصی  قبال  در 

کشور را به مشکل می اندازیم”، تصریح 

تشریفاتی  ما،  رابطه  این،  بر  بنا  کرد: 

نیاز  پیش  جلسات،  قبیل  این  و  نیست 

کنون  تا  و  است  ما  های  گذاری  سیاست 

جمله  از  دولت،  های  سیاست  از  خیلی 

امکان تسویه ریالی تسهیلات ارزی تولید 

برآیند  ملی،  توسعه  صندوق  از  کنندگان 

 همین جلسات با فعالان بخش خصوصی

 است.

از سخنان  دیگری  بخش  در  اقتصاد  وزیر 

بزرگ  های  بنگاه  اینکه  بر  تأکید  با  خود 

تأمین  برای  را  خود  وقت  نباید  مقیاس 

منابع مالی تلف کنند، گفت: خوشبختانه 

شورای عالی بورس و اوراق بهادار، راهکار 

خوبی برای سرعت بخشیدن به تامین مالی 

بنگاه ها در نظر گرفته است. 

تامین  در  سهولت  اینکه  بیان  با  دژپسند 

دارد،  زیادی  بسیار  اهمیت  تولید  مالی 

گفت: به همین سبب به تازگی در وزارت 

اقتصاد وظیفه “تأمین مالی” را نیز به سایر 

و  بیمه  بانکی،  امور  “معاونت  وظایف 

ایم. کرده  اضافه  دولتی”  های  شرکت 

وی ادامه داد: پس از تحمل سه سال جنگ 

تحمیلی اقتصادی و تحریم های ظالمانه و 

نابخردانه دشمنان، بنا بر اعلام مرکز آمار، 

در سه ماهه سوم سالجاری رشد اقتصادی 

شده مثبت  کشور،  نفتی  غیر  و   نفتی 

 است.

وزیر اقتصاد اعلام کرد: در 11 ماهه امسال 

آن  نفتی،  غیر  صادرات  دلار  میلیارد   32

در  ایم؛  داشته  کرونایی،  شرایط  هم  در 

خاطر  به  ایم،  نکرده  فراموش  که  حالی 

و  فروردین  ماه  دو  در  بیماری،  همین 

 اردیبهشت عملا قادر به هیچ صادراتی ن

بودیم.

دژپسند افزود: امسال همچنین، با وجود 

محدودیت های پیش گفته، میزان صادرات 

و واردات کشور، به ترتیب، تنها 18 و 15 

درصد نسبت به سال گذشته کاهش داشته 

است.

واردات  درصد   85 اینکه  یادآوری  با  وی 

کشور شامل مواد اولیه، کالای واسطه ای 

اهمیت  این  گفت:  است،  ای  سرمایه  و 

واردات در شرایط فعلی برای تولید کشور 

نشان می دهد. را 

وزیر اقتصاد همچنین گفت: در 10 ماهه 

امسال 1400 هزار میلیارد تومان تسهیلات 

توسط نظام بانکی پرداخت شده است؛ در 

حالیکه این رقم در کل سال 13۹8 معادل 

۹۷5 هزار میلیارد تومان بود.

وی افزود: معتقدیم نظام بانکی باید چابک 

“عملکرد  اینکه  ولی  شود  تر  فعال  و  تر 

موفقی نداشته است” را قبول ندارم. 

وزیر اقتصاد گفت: وقتی گفته می شود با 

٢٠٠٠ میلیارد تومان می توان ٢٠٠٠ شغل 

ایجاد کرد، این وظیفه بازار سرمایه و نظام 

بانکی را دو چندان می کند.

وی تصریح کرد: ما باید از این شرایط درس 

با  را  اقتصاد  کنیم  تلاش  نباید  که  بگیریم 

روش “قفل کردن” پیش ببریم. 

دژپسند با یادآوری اینکه بخش خصوصی 

بخاطر ماهیت خود به فکر کسب منابع 

و بیشترین منفعت است، یاد آور شد: هر 

از بخش خصوصی بیهوده  انتظار دیگری 

است و این دولت است که باید به دنبال 

تکثیر خدمات عمومی باشد.

وی گفت: همکاران ما در گمرک جمهوری 

های  روزنه  و  اختیارات  تمام  از  اسلامی 

قانونی برای تسهیل واردات و رونق بخش 

گاهی  حتی  و  اند  کرده  استفاده  تولید 

همراه با ریسک عمل کرده اند و این کاری 

نیز  دیگر  های  سازمان  در  باید  که  است 

شود. انجام 

از سخنان  دیگری  بخش  در  اقتصاد  وزیر 

خود با بیان اینکه بارقه امید برای نجات 

اقتصاد کشور از تحریم های ظالمانه بوجود 

آمده است، افزود: البته ما نباید خودمان 

را در چارچوب تحریم ها گرفتار کنیم اما 

باید بدانیم که باز کردن گره تحریم ها می 

می  اوضاع  بهبود  به  شایانی  کمک  تواند 

کند.

دژپسند اعلام کرد: خوشبختانه  “روانی” در 

انتقال منابع از خارج به داخل کشور ایجاد 

می شود و امیدواریم این روند، تداوم پیدا 

کند و صادر کننده ما بتواند، راحت منابع 

خود را به کشور برگرداند.

وزیر اقتصاد خبر داد:

آمادگی بازار بدهی برای تأمین مالی 
بنگاه های بزرگ اقتصادی 

 شورای اقتصاد موافقت کرد؛
انتشار اوراق مالی اسلامی برای منطقه آزاد

شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( 
  جلسه شورای اقتصاد به ریاست معاون اول رییس جمهور برگزار شد.

رییس  نیرو،  و  و شهرسازی  راه  وزرای  که  این جلسه  در  ایسنا،  گزارش  به 

رییس  و  رییس جمهور  فناوری  و  علمی  معاون  بودجه،  و  برنامه  سازمان 

نیز حضور داشتند، درخواست های برخی دستگاه  سازمان توسعه تجارت 

های اجرایی مورد بحث و بررسی قرار گرفت و شورای اقتصاد با تعدادی از 

کرد. موافقت  این درخواست ها 

اصلاح مصوبه شورای اقتصاد موضوع سرمایه گذاری از محل منابع داخلی 

شرکت سهامی مدیریت شبکه برق ایران برای احداث مرکز دیسپاچینگ ملی 

و پشتیبان، اعطای مجوز انتشار اوراق مالی اسلامی به شرکت مادر تخصصی 

تولید نیروی برق حرارتی برای احداث نیروگاه های سیکل ترکیبی، واگذاری 

242 دستگاه ماشین آلات طرح احداث سد شفارود از طریق ترک تشریفات 

بخاری هرمزگان)سیریک(  نیروگاه  احداث  پروژه  اجرای  واگذاری  و  مزایده 

از جمله درخواست های وزارت نیرو بود که در این جلسه مورد موافقت 

قرار گرفت.

در این نشست همچنین با تعدادی از طرح ها و پیشنهادات وزارت نفت 

نیز موافقت شد که عبارتند از: طرح توسعه و بهره برداری از میدان نفتی 

مشترک یاران با سرمایه گذاری 411 میلیون دلار، طرح توسعه، بهبود بازیافت، 

افزایش تولید و بهره برداری میادین نفتی پارسی و پرنج، اصلاح مصوبه شورای 

اقتصاد در خصوص طرح توسعه حمل و نقل مسافر با قطار شهری در تهران 

و هشت کلان شهر، اصلاح مصوبه شورای اقتصاد در خصوص سرمایه گذاری 

از محل منابع داخلی برای احداث مجموعه تلمبه خانه ها و پایانه های 

آبادان/ ماهشهر و اصلاح مصوبه شورای اقتصاد برای سرمایه گذاری از محل 

منابع داخلی برای حفظ ظرفیت و بهبود عملیات شرکت پالایش نفت آبادان.

صدور مجوز انتشار اوراق مالی اسلامی به منظور طرح احداث زیرساخت 

های محدوده 240 هکتاری منطقه آزاد شهر فرودگاهی امام خمینی)ره( به 

میزان 3000 میلیارد ریال نیز درخواست وزارت راه و شهرسازی در این جلسه 

بود که پس از بحث و بررسی و ارائه توضیحات لازم، به تصویب رسید.

کارشناسان نسبت به انتظارات تورمی هشدار دادند؛
تاثیر افزایش نرخ دیه

 بر بازارهای مالی
  تعیین نرخ دیه در قوه قضاییه و ابلاغ نهایی آن توسط قاضی القضات از 

مهمترین اتفاقات اجتماعی و اقتصادی کشور است که در واپسین روزهای 

سال رخ می دهد.به گزارش ابرار اقتصادی، علیرضا ملکی ، کارشناس اقتصادی 

در گفت و گو با ابرار اقتصادی با بیان اینکه کلیدواژه خدمات قوه قضاییه 

“احقاق حقوق عامه” است وهر گونه حق کشی، اضرار به مال غیر و توقف 

در امر خدمت رسانی از پاشنه آشیل های جدی این قوه محترم به شمار می 

رود، گفت: آنچه مسلم است بین ضریب کسانی که حق بیمه شخص ثالث را 

با هدف خریداری پوشش حوادث به شرکت های بیمه می پردازند با آنانی که 

از مزایای این بیمه نامه بهره می برند تفاوت معناداری وجود دارد و طبیعی 

است که هر چقدر میزان دیه اعلام شده بالاتر باشد در عدد حق بیمه ابلاغی، 

اثر مستقیم بر جا می گذارد.

وی افزود: با توجه به کوچک تر شدن سفره مردم و رشد سرسام آور نرخ تورم 

اگر بهای دریافت بیمه نامه اجباری شخص ثالث، افزایش محسوسی داشته 

باشد طیف بزرگی از جامعه را با فشار اقتصادی مضاعفی روبرو می کند 

و به تبع آن آسیب هایی نظیر بیمه گریزی و ناامنی روانی را نیز به دنبال 

خواهد داشت.ملکی اظهار داشت: در سال های گذشته افزایش نرخ بیمه 

نامه شخص ثالث به بخشی از انتظارات تورمی در کشور دامن می زد و در 

صورتی که با حمایت و همدلی نهادهای ذیربط این نرخ ثابت بماند و حتی 

کاهش یابد، بخش مهمی از انتظارات تورمی هم فروکش می کند که اثرات 

مثبت آن به حاکمیت و مردم برمی گردد.این کارشناس اقتصادی با اشاره به 

شرایط حساس فعلی که شکنندگی بازار بیمه و قدرت خرید مردم، امنیت 

تعیین نرخ  افزایشی در حوزه  تهدید می کند وهرگونه  را  اقتصادی کشور 

دیه می تواند بازارهای مالی را نیز تحت تاثیر قرار داده و دراین وضعیت 

تهدید تحریمی، کار اداره کشور را با بحرانی تازه تر روبرو کند، تصریح کرد: 

با درایتی که از رییس محترم قوه قضاییه و تیم تخصصی ایشان در زمینه 

احصای نرخ دیه بر اساس حدود اسلامی و مصالح نظام مقدس جمهوری 

اسلامی، سراغ داریم شکی نیست که تعادل بین رقم حق بیمه شخص ثالث و 

نرخ دیه، کام تمامی ذینفعان را شیرین خواهد کرد.وی تاکید کرد: با توجه به 

خدمات رسانی صندوق تامین خسارت های بدنی و نهادهای حمایتی دیگر، 

حق و حقوق ملت شریف ایران در نهایت مساوات، تادیه می شود و عیدی 

ماندگار قوه قضاییه به رشد شاخص هایی نظیر امنیت روانی، نشاط اجتماعی 

و رفاه عمومی منتهی خواهد شد.



عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به سازگاری حذف فیزیکی کارت های 

بانکی با استانداردهای معتبر بین المللی، بیان داشت: این راهکار می تواند در 

شرایط کرونایی کمک کننده باشد.

با  بانکی  کارت های  فیزیکی  حذف  گفت:  مجلس  اقتصادی  کمیسیون   

استانداردهای معتبر بین المللی سازگار است و به صورتی کاملاً امن، این امکان را 

فراهم می سازد که مشتریان بانک ها بتوانند با وارد کردن مشخصات کارت های 

خود به درون گوشی همراه، بدون تماس با کارتخوان تراکنش های لازم را انجام 

دهند.

علی رضایی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در گفتگو با ایبِنا درباره حرکت 

تدریجی حذف فیزیکی کارت های بانکی، اظهار کرد: ابتدا باید در نظر داشته 

باشیم که به اجبار باید به سمت نظام الکترونیکی شدن کشور در حرکت باشیم، 

یعنی خدمات دولتی و بانکی باید به صورت مجازی اتفاق بیفتد، زیرا دنیا در 

حال رفتن به آن سمت است و ایران نیز باید به آن سمت برود.

وی ادامه داد: حذف کارت های بانکی در جهت حرکت به سمت الکترونیکی 

شدن خدمات بانکی است تا دریافت کنندگان خدمات به راحتی بتوانند عملیات 

بانکی خود را انجام داده و در وقت خود صرفه جویی لازمی صورت دهند.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: حذف فیزیکی کارت های بانکی هم یکی 

از راهکارهایی است که می توان در شرایط کرونایی به کمک کشور بیاد. یعنی 

از تجمعات افراد در شعب بانک یا اقداماتی که باعث می شود بیماری گسترش 

یابد، جلوگیری می کند.

رضایی تصریح کرد: این اتفاق با استانداردهای معتبر بین المللی سازگار است و 

به صورتی کاملاً امن، این امکان را فراهم می سازد که مشتریان بانک ها بتوانند 

با وارد کردن مشخصات کارت های خود به درون موبایل بدون تماس با کارتخوان 

تراکنش های لازم را انجام دهند.

وی با بیان اینکه الکترونیکی شدن نقل و انتقال عملیات بانکی باعث شفافیت 

بیشتر می شود، بیان کرد: موضوعی که در این امر وجود دارد این است که ابتدا 

باید زیرساخت امن برای الکترونیکی شدن عملیات بانکی صورت گیرد تا در 

آینده با مشکل مواجهه نشویم.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: این اقدام بانک مرکزی یک اقدام به 

جایی بوده است، اما نباید به صورت شتاب زده عمل کرد و باید با کار کارشناسی 

شده ای انجام شود که ابتدا اطلاعات افراد در معرض سوءاستفاده شدن قرار 

نگیرد و ثانیا مشکلات بانکی ایجاد نشود.

آن  به  مرکزی  بانک  باید  که  بعدی  مهم  موضوع  کرد:  بیان  پایان  در  رضایی 

توجه داشته باشد این است که باید سقف انتقال پول در فضای مجازی رعایت 

استفاده برای سودجویی خودشان  بستر  این  از  نتوانند  افراد سودجو  تا   شود 

 کنند.

حذف فیزیکی کارت های بانکی یک گام مثبت

با توجه به اهمیت مشتری مداری به عنوان یکی از 

اهداف مهم شرکت بیمه پارسیان و توسعه خدمات 

بیمه ای که همواره مد نظر بوده است، ساختمان 

جدید شعبه این شرکت در استان البرز، شهرستان 

کرج به بهره برداری رسید.

در  پارسیان،  بیمه  عمومی  روابط  گزارش  به 

نایب  اویارحسین  حضور  با  که  افتتاحیه  مراسم 

پارسیان  بیمه  مدیرعامل  و  مدیره  هیأت  رییس 

و  کارشناسان  مدیران،  معاونین،  از  چند  تنی  و 

نمایندگان این شرکت برگزار شد، وی ضمن تشریح 

به  رسیدن  برای  تلاش  شرکت،  کلان  های  برنامه 

اهمیت حایز  بسیار  را  شده  بینی  پیش   پورتفوی 

 دانست.

اویار حسین همچنین ضمن تأکید بر حسن رفتار 

ارایه  و  این شعبه  در  مراجعان  و  گزاران  بیمه  با 

هر چه بهتر خدمات توسط بیمه پارسیان و لزوم 

همراهی با روش های بیمه گری روز دنیا گفت: 

در فضای رقابتی امروز لزوم تقویت تمام جنبه های 

یک شرکت بیمه به خوبی احساس می شود و ما 

این مهم را در بیمه پارسیان با تاسیس شرکت هایی 

همچون بیمه اتکایی پارس و شرکت سرمایه گذاری 

آتیه پارسیس محقق کردیم. همچنین برای ارتقا و 

صنعت  در  پارسیان  بیمه  ارزشمند  جایگاه  حفظ 

بیمه کشور با اتکا به روش های نوین روز دنیا و 

تقویت شبکه فروش برای رسیدن به اهداف عالی 

پیش خواهیم رفت.

ساختمان جدید شعبه کرج بیمه پارسیان در فضای 

مناسب به منظور دسترسی هر چه بهتر بیمه گزاران 

و ساخته شده  پارسیان طراحی  بیمه  به خدمات 

است.

ساختمان جدید شعبه کرج بیمه پارسیان افتتاح شد
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 سخنگوی اجرایی قانون جدید چک  تشریح کرد: 

فرآیند صدور چک در قانون جدید
در قانون جدید چک، فرایند صدور چک و نیز 

شرایط دریافت دسته چک تغییر کرده است.

زاده،  نادعلی  آمنه  مرکزی،  بانک  گزارش  به   

توضیحاتی را درباره قانون جدید چک ارائه کرد 

و گفت: رنگ این چک ها صورتی و بنفش رنگ 

به  منوط  این چک  »کارسازی  عبارت  و  است 

سامانه  در  آن  انتقال  و  دریافت  ثبت صدور، 

صیاد است.« بر روی آن درج شده است.

تصریح  چک  جدید  قانون  اجرایی  سخنگوی 

به  برای تخصیص دسته چک های جدید  کرد: 

متقاضی آنها، فرد نباید چک برگشتی، احکام 

غیره  و  بدهی  و  ورشکستگی  مانند  قضایی 

باشد. داشته 

وی با بیان اینکه شرایط صدور چک نیز تغییر 

مشتری  معناکه  این  به  گفت:  است،  کرده 

می کند،  دریافت  بانک  از  که  را  چکی  دسته 

چک،  فیزیک  تکمیل  ضمن  صدور  برای 

اطلاعات مربوط به »تاریخ سررسید«، »مبلغ« 

و »اطلاعات هویتی ذینفع« را نیز در سامانه 

صیاد ثبت کند. از طرفی گیرنده چک نیز باید 

به سامانه صیاد مراجعه کرده و ضمن استعلام 

ثبت  صیاد  سامانه  در  که  را  اطلاعاتی  موارد، 

شده را با اطلاعات مندرج در برگه چک مقایسه 

کند و در صورتی که مشکلی نداشت، مراتب 

تأیید خود را اعلام کند.

نادعلی زاده تاکید کرد: چک های جدید نباید 

در وجه حامل صادر شوند، و نام گیرنده باید 

در متن چک درج و کدملی گیرنده در سامانه 

صیاد ثبت شود.

وی افزود: در انتقال چک نیز، گیرنده چک برای 

انتقال چک به نفر دیگر باید به سامانه صیاد 

مراجعه کند، کدملی گیرنده جدید را در سامانه 

صیاد ثبت کند. گیرنده جدید نیز باید به سامانه 

صیاد مراجعه کند و از صحت کدملی خود که 

در سامانه صیاد درج شده، اطمینان حاصل کند 

و آنگاه چک را تأیید و دریافت کند

5 کامیون اقلام خوراکی و بهداشتی اهدا شد؛
 بانک ملت؛ یاور مردم زلزله زده سی سخت

 در روزهای سخت زمستان
بانک ملت در راستای ایفای مسوولیت های اجتماعی، 5 کامیون اقلام 

خوراکی و بهداشتی را به مردم زلزله زده سی سخت در استان کهگیلویه 

و بویراحمد اهدا کرد.

مجید  با حضور  اهدایی  اقلام  ملت،  بانک  روابط عمومی  گزارش  به   

ابراهیمی معاون مدیرعامل به نمایندگی از دکتر بیگدلی مدیرعامل این 

بانک و با استقبال حجت الاسلام و المسلمین ناصر مصباح نژاد و حمید 

پناهی فرماندار سی سخت،  به فرمانداری این شهرستان تحویل داده 

شد.

بر اساس این گزارش، اقلام اهدایی بانک ملت شامل چادر و زیرانداز، 

برنج، چای، روغن، مایع ظرفشویی، مایع دستشویی، قند، شکر در 5 

کامیون برای توزیع بین مردم زلزله زده سی سخت، ارسال شده است.

بر این اساس، در مراسم اهدای این اقلام، مسعود اصلان آبادی مدیر امور 

ناحیه چهار و سعید ایمانی مدیر شعب استان کهگیلویه و بویراحمد و 

تعدادی از مسوولان این مدیریت نیز حضور داشتند.

بانک ملت پیش از این نیز و با هدف ایفای مسوولیت های اجتماعی 

خود، نسبت به ارسال کمک های نقدی و غیرنقدی برای مردم سیل 

زده و زلزله زده در استان های لرستان، گلستان، خوزستان، سیستان و 

بلوچستان، آذربایجان شرقی و ...  اقدام کرده بود.

این گزارش حاکی است، زلزله ای به بزرگای 5.6 ریشتر، ساعت 10 شب 

چهارشنبه 29 بهمن ماه سال جاری، شهرستان سی سخت را در استان 

کهگیلویه و بویراحمد لرزاند و خسارات زیادی را به این شهرستان وارد 

کرد.

 حرکت بانک ها به سمت بانکداری دیجیتال
 نه یک انتخاب بلکه یک الزام است

عضو هیأت مدیره بانک صنعت و معدن اظهار کرد: بازیگران اصلی 

تحولات  استقبال  به  که  هایی هستند  بانک  آینده،  بانکداری  صنعت 

این  و  بروند  بانکداری  حوزه  در  مجازی  فضای  و  تکنولوژی  شگرف 

است. الزام  یک  بلکه  انتخاب  یک  نه  دیجیتالی شدن 

 به گزارش روابط عمومی بانک صنعت و معدن، حسین عسکری در 

همایش سراسری مدیران بانک صنعت و معدن بیان کرد: اقتصاد کشور 

در سال 99 تحت تأثیر بیماری کوید 19 و تحریم های بین المللی در 

شرایط خاص و ویژه ای قرار گرفت و بالتبع صنعت بانکداری کشور 

و مبادلات بین المللی متأثر از تحریم ها و شیوع این بیماری به شدت 

آسیب دید. نظر به اینکه اقتصاد کشور بانک محور است و بخش عمده 

تأمین منابع فعالیت های اقتصادی از طریق سیستم بانکی صورت می 

گیرد، در شرایطی که اشتغال و تولید بر اثر شیوع ویروس کرونا تحت 

تأثیر قرار گرفته انتظارات از نظام بانکی برای حمایت و برنامه ریزی 

برای به حداقل رساندن اثرات کرونا و تحریم افزایش یافته است.

وی افزود: صنعت مالی و بانکی کشور به عنوان زیرساخت اصلی نظام 

اقتصادی بایستی نسبت به تدوین استراتژی های کوتاه مدت، میان مدت 

و بلند مدت برای تغییرات اساسی در خود اقدام نمایند تا بتوانند ضمن 

پاسخگویی به انتظارات جامعه با اصلاح روندها، ساختارها و فرایندهای 

خود  های  دارایی  از  دیجیتالی  بانکداری  سمت  به  حرکت  با  و  خود 

استفاده کرده و اثربخشی خود را در تولید و اشتغال افزایش دهند.

عضو هیأت مدیره بانک صنعت و معدن عنوان کرد: امروزه هر ابزار و 

دستگاهی که تولید می شود قابلیت اتصال به اینترنت دارد و ضریب 

نفوذ ابزارهای هوشمند مانند تلفن همراه در همه ابعاد زندگی بشر 

به سرعت در حال افزایش است و می دانیم جمعیت جوان کشور در 

محیطی رشد کرده که از جنبه های مختلف تکنولوژی متأثر بوده و این 

امر بر انتظارات مشتریان بانک ها که بخش عمده آنان را جوانان تشکیل 

می دهند نیز تأثیر چشم گیری داشته است.

های  زنجیره  ایجاد  مصنوعی،  هوش  های  پیشرفت  گفت:  عسکری 

اطلاعاتی، خلق محیط های مجازی که به طرز شگفت انگیزی واقعی به 

نظر می رسند و نسل های جدید تلفن همراه در آینده نزدیک بانک ها 

را قادر می سازد تا بدون صرف هزینه های هنگفت برای ایجاد فضاهای 

فیزیکی، شعب مجازی ایجاد کنند.

دیجیتال  تجربه  و  نوآوری  است  داده  نشان  تحقیقات  داد:  ادامه  وی 

این شعب مجازی، تعلق مشتریان به بانک را افزایش داده و احتمال 

را کاهش می دهد. آنان  نارضایتی 

عضو هیأت مدیره بانک صنعت و معدن افزود: باید مزایای ورود فین 

آنها به  اینگونه در نظر بگیریم که  نیز  را  بانکداری  تک ها به حوزه 

بانک ها کمک می کنند تا اکوسیستم بانکداری ایجاد شود و در تولید 

محصولات نوین و ایجاد تقاضا برای این محصولات و خدمات با بانک 

ها همکاری خواهند داشت.

عسکری یادآور شد: در بانکداری دیجیتال، بانک هر خدمت و محصول 

را شخصی سازی کرده و آن را مختص همان مشتری طراحی می کند 

یعنی متناسب با اطلاعاتی که از رفتار و ترجیحات مشتریان بدست می 

آورد، سرویس مناسب همان فرد را در اختیار او قرار می دهد که این 

امر رویکرد شعب بانک در بازاریابی و جذب مشتریان جدید را تغییر 

خواهد داد.

وی خاطرنشان کرد: بانکداری باز با سرعت بالایی رواج می یابد تا بانک 

ها سیستم ها و ابزارهایی که دارند را در اختیار مشتریان خود قرار دهند 

و برای اینگونه خدمات کارمزد دریافت کنند؛ همچنین اعتبار سنجی 

و احراز هویت دیجیتالی، بانک ها و مشتریان آنها را از صرف زمان و 

هزینه های اضافی بی نیاز می سازد.

عضو هیأت مدیره بانک صنعت و معدن بر لزوم تحقق بانکداری شرکتی 

بانک  که عمده مشتریان  بزرگ  و گفت: شرکت های  تأکید کرده  نیز 

صنعت و معدن را تشکیل می دهند، نیازهای بسیار متفاوت و پیچیده 

ای با دیگر مشتریان دارند که بانک باید به این نیازها با ارائه راه حل ها، 

مدل ها و فرآیندهایی کاملاً متفاوت پاسخ دهد و با تکیه بر تمایزهای 

حاصل از استراتژیهای مشتری مدارانه به عنوان یک شریک معتمد و یک 

مشاور متخصص و کارآمد برای این دسته از مشتریان عمل کند.

قدردانی رییس بنیاد مسکن از بانک ملت 
رییس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با ارسال لوح سپاسی از مدیرعامل 

بانک ملت قدردانی کرد.

لوح  این  در  تابش  علیرضا  ملت،  بانک  روابط عمومی  گزارش  به   

به  مردم  مندی  بهره  است:  آورده  بیگدلی  محمد  دکتر  به  خطاب 

ویژه روستاییان از مزایای اجرای طرح ویژه بهسازی مسکن روستایی 

و بازسازی مناطق شهری و روستایی آسیب دیده از سوانح، نقش 

موثری در ارتقای کیفیت مسکن و بهبود سطح زندگی روستاییان 

و خانوارهای آسیب دیده از حوادث طبیعی و افزایش رضایتمندی 

داشته است. آنان 

وی با بیان این نکته که این موفقیت نتیجه اهتمام و کوشش دست 

اندرکاران و مرهون مشارکت و هم افزایی همه سازمان های همکار 

است، از خدمات و پشتیبانی های ارزنده مدیران و کارکنان بانک ملت 

در امر اعطای تسهیلات بانکی به جامعه هدف به ویژه روستاییان 

محروم برای اجرای برنامه ها و طرح های یادشده، سپاسگزاری کرد.

در ادامه این نامه آمده است: بی تردید، تلاش های شایسته و موثر 

دست اندرکاران بانک ملت و همکاری همه جانبه و تحسین برانگیز 

آنان با بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در تحقق این طرح های عظیم، 

مقبول درگاه احدیت و مایه مباهات خواهد بود.

 روز قرض الحسنه
 چگونه وارد تقویم رسمی کشور شد؟

سال 1۳9۸ برای نخستین بار تقویم رسمی کشور مناسبت جدیدی 

را به خود  دید و 1۴ اسفند به عنوان روز ترویج فرهنگ قرض الحسنه 

نام گذاری شد. اساساً روز قرض الحسنه چگونه سر از تقویم رسمی 

کشور درآورد؟

 به گزارش روابط عمومی بانک مهر، هر چند قرض الحسنه از دیرباز 

نقطه  دو  ما  در کشور  اما  نیست،  پدیده جدیدی  و  داشته  وجود 

و  شمسی   1۳۴0 دهه  یکی  بود.  متصور  آن  برای  می توان  عطف 

تهران  بازاریان  از  تشکیل صندوق های قرض الحسنه توسط بخشی 

که برخی از آن صندوق ها هنوز هم فعالیت می کنند. دیگری سال 

1۳۸6 و تأسیس بانک مهر ایران به عنوان نخستین بانک قرض الحسنه 

کشور که باعث شد مردم بتوانند خدمات گسترده بانکی و دریافت 

تسهیلات قرض الحسنه را به صورت یکپارچه و از یک سازمان معتبر 

دریافت کنند.

بانک قرض الحسنه مهر ایران الگوی موفقی در حوزه ترویج فرهنگ 

توسعه  برای  مؤثری  گام های  آن  تأسیس  با  و  است  قرض الحسنه 

برداشته شده  به ویژه بسط عقد قرض الحسنه  و  اسلامی  بانکداری 

نظام  سازوکار  و  رویه  در  موجود  دغدغه های  به  عنایت  با  است. 

بانکداری کشور، بانک قرض الحسنه مهر ایران نخستین بانکی است 

که تنها در حوزه ترویج و اشاعه فرهنگ قرض الحسنه فعالیت می کند 

برای  جامعه  خیرین  ظرفیت های  از  بهره گیری  با  تا  دارد  تلاش  و 

رفع مشکلات مالی و تأمین مایحتاج ضروری نیازمندان، تسهیلات 

کند. پرداخت  قرض الحسنه 

والایی  جایگاه  دارای  اسلام  مکتب  اخلاقی  نظام  در  قرض الحسنه 

است؛ به نحوی که خداوند منان در قرآن کریم می فرماید: »کیست 

که خدا را قرض الحسنه دهد تا خدا بر او چنیدین برابر بیفزاید.« 

ابزارهای  اساسی ترین  و  مهم ترین  از  یکی  به عنوان  قرض الحسنه 

تأمین مالی از اهمیت ویژه ای برخوردار است و برای توسعه و ترویج 

آن نیازمند فرهنگ سازی و جلب مشارکت عموم مردم و همچنین 

حمایت های جامعه خیرین، سازمان های مردمی و نهادهای حمایتی 

خواهد بود. بنابراین نامگذاری این روز اختصاصی به قرض الحسنه 

 و تدوین برنامه های فرهنگی به ترویج و بسط این فرهنگ کمک 

می کند.

متولی  اصلی ترین  به عنوان  ایران،  مهر  بانک  اساس  همین  بر 

قرض الحسنه در کشور، از سال 1۳9۷ طی نامه نگاری هایی با شورای 

تقویم  در  را  روزی  نامگذاری  درخواست  کشور،  عمومی  فرهنگ 

رسمی کشور به عنوان روز ترویج فرهنگ قرض الحسنه داشته است.

اهدافی که بانک مهر ایران از این موضوع دنبال می کرده عبارت 

بودند از ترویج و اشاعه فرهنگ قرض الحسنه که به توسعه مشارکت 

عموم مردم و خیرین در اجرای آیه شریفه قرآن کریم و قرض دادن 

نیکو به منظور بهبود معیشت و شرایط اقتصادی هموطنان و به 

ویژه نیازمندان جامعه کمک می کند. همچنین با توجه به اهمیت 

بانکداری اسلامی به طور  و جایگاه قرض الحسنه در قرآن و نظام 

کرد  اشاره  نام گذاری  این  از  مختلفی  اهداف  به  می توان  مشخص 

از جمله کمک مالی به نیازمندان از طریق وام های ارزان قیمت، 

برقراری ارتباط بهتر بین نیازمندان مالی و متمکنین، گردش ثروت بین 

آحاد مردم، تقویت اقتصاد ملی، حمایت از کارآفرینی و ایجاد مشاغل 

کاهش  جامعه،  در  بیکاری  نرخ  کاهش  جدید،  وکارهای  کسب  و 

تبعیض های اقتصادی و اجتماعی در جامعه، ترویج و تقویت فرهنگ 

و نوع دوستی و گذشت مالی در جامعه، تخصیص منابع مالی به رفع 

با رهنمودهای  اقتصادی منطبق  مشکلات و معضلات اجتماعی و 

مورد تأکید خداوند و به تصویر کشیدن یکی از انسان دوستانه ترین 

رهنمودهای مورد تأکید قرآن در جامعه.

خوشبختانه شورای فرهنگ عمومی کشور نیز در نامه ای به تاریخ 

2۷ بهمن 1۳9۸ به بانک مهر ایران اعلام کرد که با پیشنهاد این بانک 

در شورای فرهنگ عمومی موافقت شده و در جلسه ۸25 شورای 

عالی انقلاب فرهنگی مورخ سوم دی ماه 1۳9۸ نیز ثبت 1۴ اسفند 

به عنوان روز ترویج فرهنگ قرض الحسنه در متن تقویم رسمی کشور 

به تصویب رسیده است.

مختص  تقویم  در  روزی  که  اکنون  است  امیدوار  ایران  مهر  بانک 

با  است،  شده  نام گذاری  نیکو  فرهنگ  این  ترویج  و  قرض الحسنه 

یادآور شدن این موضوع برای همه ما و همچنین اجرای برنامه های 

فرهنگی مختلف، قرض الحسنه بیش از پیش در جامعه ایرانی جای 

این  از  باز کرده و شاهد گسترده تر شدن بهره مندی مردم  را  خود 

سنت نیکو و حسنه باشیم.

  

ارزپاشی در ماههای آخر عمر دولت،  اینکه خطر  بیان  با  اقتصادی  تحلیلگر 

اقتصاد ایران را تهدید می کند، گفت: این اقدام، فنر نرخ ارز را باردیگر فشرده 

کرده و تولید داخلی را در معرض خطر قرار می دهد.

افزایش  بر  مبنی  دولت  اعلام  به  اشاره  با  مهر  با  گفتگو  در  سعدوندی  علی 

درآمدهای نفتی طی ماههای گذشته از یک سو و احتمال شکل گیری بیماری 

با آن  ایران طی 50 سال گذشته  اقتصاد  هلندی گفت: مهمترین مشکلی که 

چراکه  است؛  نفت  فروش  از  حاصل  منابع  ناصحیح  بکارگیری  بوده،  مواجه 

برای تخریب  به عنوان دینامیت  از درآمد نفتی  دولتمردان  سیاست گذاران و 

اقتصاد استفاده کرده اند و روشی که کشورهای دنیا در هزینه کرد درآمدهای 

پیاده نمی کنند. را  قرار می دهند  استفاده  نفتی خود مورد 

ارزی  این نوع هزینه کرد درآمدهای  از  افزود:  اقتصادی  این کارشناس مسائل 

کشور، در ادبیات اقتصاد به عنوان نفرین منابع یاد شده است؛ یعنی منابع 

ارزی که می تواند در داخل کشور منجر به ایجاد ارزش افزوده و رشد بیشتر 

اقتصادی شود، در خدمت بخش واقعی اقتصاد قرار نمی گیرد و صرف واردات 

می شود. بی هدف 

وی تصریح کرد: اینکه درآمد ارزی، صرف واردات شود به این معنا است که 

دولت در جایی به کالاهای خارجی که قابلیت تولید دارند، یارانه می دهد؛ در 

حالی که تولیدکننده داخلی قابلیت تولید آن کالا را دارد.

هلندی،  بیماری  گیری  شکل  آسیب  دیگر  سر  یک  داشت:  اظهار  سعدوندی 

صنعت زدایی است؛ به این معنا که درگیری اقتصاد ایران با این بیماری، تولید 

ملی را زمینگیر و ناتوان در رقابت می کند.

این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه افزایش درآمدهای نفتی نباید منجر به 

ارزپاشی جهت کاستن از نرخ ارز و واردات شود، گفت: اگر درامد نفتی افزایش 

یافته باید صرف توسعه زیرساختها و تکمیل پروژه های عمرانی و تشکیل سرمایه 

ثابت شود؛ یعنی همان کاری که نروژ با درآمدهای نفتی خود انجام می دهد 

و آن را صرف سرمایه گذاری کرده و از آثار مثبت آن به نفع منافع ملی و تولید 

داخلی بهره برداری می کند.

از ورود ارزهای  اقتصادی خاطرنشان کرد: منافع حاصل  این تحلیلگر مسائل 

خارجی به کشور باید در کل اقتصاد ایران پخش شود؛ چراکه در غیر این صورت 

به تولید صدمه خواهد زد؛ اما تنها مسیری که سبب حمایت از تولید و رقابتی 

تر شدن کالاهای ایرانی در بازارهای داخلی و خارجی خواهد شد، بکارگیری این 

منابع در توسعه زیرساختهاست.

دولت از ارزپاشی اجتناب کند

وی اظهار داشت: توصیه مؤکد به دولت، اجتناب از ارزپاشی است؛ چراکه این 

سیاست ظرف 50 سال گذشته در اقتصاد ایران همواره آثار مخربی داشته است.

وی توضیح داد: اگر دولت از محل افزایش درآمد نفتی، اقدام به ارزپاشی کرده 

و نرخ ارز را پایین بیاورد، مجدد شرایطی که پس از برجام از سوی مردم و طبقه 

متوسط جامعه تجربه شد، بروز خواهد کرد؛ به این معنا که وضعیت معیشت 

مردم بهتر نخواهد شد بلکه تنها قشر محدودی از کشور بهبود را تجربه خواهند 

کرد اما در عوض، تولید داخلی در حوزه های مختلف صنعتی که طی امسال با 

واقعی شدن نرخ ارز، جان گرفته و شاهد افزایش چشمگیر آنها بودیم، بار دیگر 

زمین خواهند خورد.

سعدوندی با اشاره به سخنان رئیس جمهور و رئیس دفتر وی مبنی بر کاهش 

نرخ ارز تصریح کرد: ارزپاشی به منظور کاستن از قیمت ارز، منجر به فشرده 

شدن مجدد نرخ ارز خواهد شد که یک اشتباه سیاسی از سوی دولت است؛ 

برداشت دولت این است که کاهش نرخ ارز می تواند شرایط اقتصادی را در 

آستانه انتخابات بهبود ببخشد؛ در حالی که این صرفاً یک نگاه عوام فریبانه 

است که متأسفانه دولت در حال حرکت به سمت آن است.

نرخ  شدن  واقعی  به  توجه  با  کشور  صنایع  از  بسیاری  گفت:  سعدوندی 

دستور  کاهش  با  نباید  و  کردند  رشد  تحریم ها  شدیدترین  علیرغم  ارز، 

سلب داخلی  صنایع  از  را  شکوفایی  فرصت  ارزپاشی،  طریق  از  ارز   نرخ 

 کنیم.

خطر ارزپاشی اقتصاد کشور را تهدید می کند

کلیه شعب بیمه تعاون در تعطیلات نوروز باز هستند
شعب بیمه تعاون در ایام تعطیلات نوروزی تعطیل نبوده و آماده خدمت رسانی به تمام بیمه گزاران خواهد بود. به گزارش روابط عمومی بیمه تعاون،با هدف تداوم 

خدمات رسانی مطلوب به مسافران نوروزی و بیمه گزاران در ایام تعطیلات سال جدید، طرح کشیک نوروزی شرکت بیمه تعاون اجرایی خواهد شد.بر اساس این طرح 

ضمن تکریم مشتریان و بیمه گزاران در ایام تعطیلات نوروزی، شعب بیمه تعاون به ارائه خدمات بیمه ای اعم از تشکیل پرونده خسارت، درمان یا صدور بیمه نامه 

در روزهای اول تا پنجم فروردین ماه 1۴00 ادامه خواهند داد و تسریع و تسهیل در خدمت رسانی نیز در دستور کار شعب بیمه تعاون قرار می گیرد.
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اضافه شدن LPG به سبد سوخت خودرو
 هیچ مزیتی ندارد

 رییس سابق انجمن سازندگان تجهیزات صنعت نفت گفت: هرچه در بین 

فاکتورهای مختلف برای بدست آوردن مزایای ورود LPG به سبد سوخت 

خودروها جستجو کردم، چیزی پیدا نکردم؛ در واقع اضافه شدن LPG به 

سبد سوخت خودروها هیچ مزیتی ندارد. 

به گزارش ایسنا، رضا پدیدار با بیان اینکه وقتی صحبت از مزایای یک طرح 

می کنیم یکی از فاکتورهای مهم، مزیت اقتصادی طرح است و مباحث 

قیمتی مطرح می شود؛ اظهار کرد: یکی دیگر از فاکتورهای مزیتی، مباحث 

زیست محیطی است و از هیچ کدام از این ابعاد، اضافه شدن LPG به 

سبد سوخت دارای مزیت نیست.

وی با بیان اینکه در طی سالها در کشور روی توسعه CNG کار شده است، 

گفت: به خصوص در ۱۰ سال اخیر روی توسعه تولید مخازن CNG در 

کشور کارهای زیادی صورت گرفته و موفقیت های قابل توجهی در این 

زمینه داشته ایم.

وی ادامه داد: افزایش سهم گاز در سبد سوخت کشور یک استراتژی ملی 

است و طرحی بود که در کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی روی آن کار کرده 

بودیم و در جلساتی که در این زمینه داشتیم، مدیران وقت شرکت ملی گاز 

ایران نیز روی توسعه CNG و سرمایه گذاری در تأمین مخازن و افزایش 

انرژی همنظر  اعضای کمیسیون  با  سهم CNG در سبد سوخت کشور 

بودند و در جلسات شورای عالی انرژی کشور نیز توسعه CNG و افزایش 

سهم این نوع سوخت در سبد سوخت خودروهای کشور تصویب شد.

  وزیر نیرو گفت: طرح رویین  تن سازی سیستان را تعریف کردیم به این معنا 

که ما باید کارهای مختلفی را اجرا کنیم که حیات پایدار سیستان تضمین شود و 

قرار نیست زلف حیات پایدار سیستان صرفاً به آب هیرمند گره بزنیم هرچند از 

قطره ای از حق آبۀ خود نخواهیم گذشت. 

به گزارش فارس،  رضا اردکانیان به سد کمال خان و به حقابه ایران از هیرمند 

اشاره کرد و گفت: این مسئله نیاز به نیروی توانمند در زمینه دیپلماسی آب را 

دارد.

 طرح روئین تن سازی سیستان را تعریف کردیم

وی در پاسخ به این سوال که  آیا دلیلی که نتوانستیم با افغانستان به توافق 

برسیم، نداشت نیروی انسانی آموزش دیده کافی برای ورود به حوزۀ دیپلماسی 

و این موضوع است؟ افزود: در این قضاوت نباید خیلی عجله کرد. ما در این 

مسئله نیاز به این داریم برای این که از این تنوع مسائل به عنوان فرصت برای 

کشور استفاده کنیم و صلح و صفا را توسعه بدهیم و به دنیا نشان دهیم که 

آب های مرزی و مشترک به جای این که منبع تنازع و ناسازگاری باشد، منبع صلح 

و دوستی و پیوند است، نیاز به پرورش نیرو داریم. بنده سال ۱384 در آخرین 

هفته های دولت دوم آقای خاتمی که معاون آب بودم، مصوبه ای را از دولت 

گرفتم مبنی بر تأسیس مرکز ملی مطالعات آب های مرزی و منابع آب مشترک 

با همین هدف که هم نیرو تربیت کنیم و هم بخشی نگری در این موضوع سم 

است. یعنی وزارت خارجه، وزارت نیرو، وزارت جهاد کشاورزی، سازمان حفاظت 

محیط زیست، وزارت کشور و همه باید در این بحث ها باشند. متاسفانه آن مرکز 

تأسیس نشد. ما تا پایان امسال همۀ مراحل اداری را طی کردیم و احتمالاً امروز 

که با هم صحبت می کنیم فراخوان انتخاب مدیر این مرکز هم روی خط رفته 

است و ان شاالله تا پایان امسال این مرکز را راه اندازی می کنیم. این مرکز یک 

پشتوانه است برای این که آب های مرزی و مشترک در کشور ما تبدیل به یک 

زمینۀ دل نگرانی تبدیل شود.

وی ادامه داد: در قضیۀ افغانستان در حوضۀ آبریز هیرمند ما پایین دست حوضه 

هستیم. ما در همۀ حوضه ها با همسایگان قرارداد داریم و همۀ قراردادها 

محترم است و همۀ طرح های توسعه منابع آب و خاک مرزی که اجرا کردیم 

و خواهیم کرد مبتنی بر قراردادها است یعنی چارچوب های قانونی رعایت 

می شود. در حوضۀ هیرمند ما یک قرارداد ۱35۱ بین دولت های وقت ایران و 

افغانستان داریم و یک حق آبه ای داریم که مشخص است و به ما تحویل داده 

می شود. 

اندازه گیری ها درحال نصب است منتها کار  برای  اخیراً هم دستگاه های لازم 

آن  و  کردیم  تقویتش  هم  الان  کردیم  دور  سال های  همان  در  هم  دیگری 

اقتصاد،  کمیسیون  مثل  سنتی  کمیسیون های  کنار  در  ایران  دولت  در  این که 

فرهنگی، زیربنایی که دارد، یک کمیسیونی را تصویب کردیم و تأسیس شد به 

نام کمیسیون آب های مرزی و مشترک که در این دوره جلساتش را با حضور 

دستگاه های مسئول فعال تشکیل دادیم و خردادماه سال 99 کمیسیون یک 

تصویب نامۀ بلندی را به هیئت وزیران برد و در دولت تصویب و ابلاغ شد که 

براساس آن طرح رویین  تن سازی سیستان را تعریف کردیم به این معنا که ما 

باید کارهای مختلفی را اجرا کنیم که حیات پایدار سیستان تضمین شود و قرار 

به آب هیرمند گره بزنیم هرچند از  نیست زلف حیات پایدار سیستان صرفاً 

قطره ای از حق آبۀ خود نخواهیم گذشت.

منابع تامین آب سیستان گسترده می شوند

اردکانیان ادامه داد: طرح نمک زدایی از آب عمان و انتقال آن به استان سیستان 

و بلوچستان را تصویب کردیم و به شرکت آب منطقه ای سیستان و بلوچستان 

تخصیص داده شده و الان حتی در فرآیند تحویل زمین هستند تا کنسرسیومی 

که برندۀ این مناقصه شده بیاید و شروع به اجرای طرح کند. پس اول استفاده 

از آب دریا است. منتها در این طرح رویین تن سازی سیستان فقط به یک منبع 

جدید فکر نکردیم و به این موضوع فکر کریم که استفاده از همین آب موجود 

چه آب هیرمند و چه آب دریا و چه آبی که در چاه ها است، به چه نحوی به 

صورت بهینه انجام بگیرد. لذا بازنگری نحوۀ مصرف آب و الگوی کشتی که باید 

آن جا باشد هم جزو برنامه است.

وی گفت: علاوه براین پیشنهاد دادیم به لحاظ ساختاری چون تمرکزگرایی و 

بخشی نگری سرجای خود هستند، توسعه و عمران سیستان نیازمند ساز و کاری 

در خود منطقه است و پیشنهاد دادیم که این سازوکار که سابقاً چیزی به نام 

سازمان عمران سیستان بود به نوعی دوباره احیا شود و پیشنهاد ما به عنوان 

استان داری سیستان و  اختیار  این است که محوریت آن هم در  نیرو  وزارت 

بلوچستان باشد نه سازمان برنامه و بودجه. دستگاه های مرکزی هم اختیارات 

لازم را به استان داری بدهند و به لحاظ مدیریتی آن جا ابزار کافی وجود داشته 

باشد.

هیئت فنی ایران و افغانستان پیرامون سد کمال خان تشکیل جلسه می دهند

اردکانیان در این زمینه گفت:  بحث کمال خان هم بحث جدی است و هم بسیار 

مراقب هستیم که این سازه ای که همسایۀ ما ایجاد کرده است، هیچ اختلالی 

در تأمین حق آبۀ ایران ایجاد نکند که محتوای مادۀ 5 معاهده مذکور است و 

طرف افغانستانی هم به صراحت این را پذیرفته است منتها ما دل مشغولی های 

دیگری هم داریم. قبل از احداث این سازه مسیر آب به گونه ای بود که به طور 

از توسعۀ بعضی کانون های تولید گرد و غبار جلوگیری می کرد ولی  طبیعی 

این سازه با تغییری که در مسیر آب می دهد، احتمال این که موجب مشکلات 

زیست محیطی وسیع نه فقط برای ما بلکه برای خود افغانستان هم بشود، 

هست که این موضوع مهمی است. 

وزیر نیرو تشریح کرد:
نگرانی های ایران درباره سد کمالخان افغانستان

آبرسانی به روستاهای تهران تسریع شد
 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب شرق استان تهران گفت: یکپارچگی شرکت های آب و فاضلاب شهری و روستایی موجب تسریع آبرسانی به روستاهای استان تهران شده است. 

به گزارش ایسنا، رحمت اله محمدی با بیان اینکه طرح تأمین پایدار آب شهرستان سرخه در سفر دوم رئیس جمهوری تصویب و پس از انجام مطالعات لازم و بررسی های کارشناسی با هدف تأمین آب ۱3 روستای شهرستان فیروزکوه و تأمین آب 

شهرستان سرخه از توابع استان سمنان ابلاغ شد، اظهار کرد: یک  میلیون و ۷۰۰ هزار مترمکعب آب در سال برای افق ۱4۲5 در این طرح پیش بینی شده است.

وی افزود: در اجرای این طرح 8۱ کیلومتر خط اصلی انتقال آب، خط انتقال و تأمین برق ۲۰ کیلوولت، ایستگاه های پمپاژ، مخازن ذخیره آب و تأسیسات فنی و مهندسی انجام شده است.

طبق اعلام وزارت نیرو، مدیرعامل آبفای شرق استان تهران با اشاره به این که طرح آبرسانی پایدار به شهرستان سرخه شامل دو بخش اجرایی انتقال آب چاه های محدوده مهاباد در شهرستان فیروزکوه تا مخزن ۲۰۰۰ مترمکعبی طارن و انتقال آب از 

مخزن طارن تا مخزن 5۰۰۰ مترمکعبی شهرستان سرخه است، تصریح کرد: در مجموع ۱۱۰ میلیارد تومان اعتبار برای این طرح اختصاص یافته است. محمدی ادامه داد: خط انتقال فاضلاب شهر دماوند به طول ۶.5 کیلومتر و در اقطار ۶۰۰ تا ۱۰۰۰ 

میلی متر است که تاکنون حدود دو کیلومتر از آن اجرا شده و با توجه به شرایط توپوگرافی منطقه در برخی نقاط عمق آن به 3۰ متر می رسد که به صورت نقبی در حال اجراست.
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با اشاره به این که ۱۰۰ هزار مسکن نیمه تمام  معاون وزیر راه و شهرسازی 

پایان دولت  تا  بدون مشکل  واحد  است،گفت:۳۵ هزار  باقیمانده  در کشور 

روحانی تمام می شود. به گزارش تسنیم، احمداصغری مهرآبادی با اشاره 2۰ 

سفر استانی برای پیگیری و نظارت بر روند اتمام واحدهای باقیمانده مسکن 

مهر از ابتدای بهمن تاکنون، اظهار کرد:  با تمام توان و نهایت دقت، عملکرد 

ادارات کل راه و شهرسازی را در نظر داریم و سعی می کنیم مشکلات موجود 

پروژه ها را با همکاری و هم افزایی با ارگان های ذیربط رفع کنیم. وی افزود: 

از  است.  باقیمانده  کشور  در  تمام  نیمه  مهر  واحد مسکن  هزار  حدود ۱۰۰ 

این تعداد 6۵ هزار واحد مشکلاتی از جمله مشکلات حقوقی، عدم وجود 

متقاضی یا پیشرفت فیزیکی زیر ۳۰ درصد دارند که اتمام و تحویل آنها از 

عهده خارج است ولی مابقی پروژه ها را تا پایان دولت به اتمام می رسانیم. وی 

با تاکید بر این که تا زمانی که آخرین واحد مسکن مهر به متقاضیان تحویل 

داده نشده موظفیم برای اتمام این طرح تلاش کنیم، اضافه کرد: تاکنون ۳9۳ 

باب مسجد، ۵۰۵ واحد آموزشی، ۵4 واحد درمانی و 76 کلانتری توسط سازمان 

ملی زمین و مسکن در سراسر کشور به مسکن مهر اختصاص یافته است.

۶۵ هزار مسکن مهر مشکل حقوقی دارد

معاون وزیر راه  و شهرسازی: 
پروژه مسکن ملی برای دولت بعد بار مالی ندارد

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: مسکن ملی برای دولت بعد بار 

مالی نخواهد داشت و تنها تعهد دولتی این پروژه، تامین زمین است.

محمود محمودزاده در گفت وگو با ایلنا در پاسخ به این سوال که گفته 

می شود دولت منتقد به مسکن مهر خود اتمام پروژه مسکن ملی را به 

دولت بعد واگذار می کند، اظهار داشت: طرح ملی اقدام ملی مسکن 

بار مالی ندارد و تا به امروز وام یارانه دار نداشته است و تنها تعهد داده 

شده به متقاضیان فقط در بخش زمین بوده و سایر موضوعات این 

طرح براساس برنامه ریزی هایی که شده غالبا در دل خود طرح است و 

غالبا بار مالی ایجاد نمی کنند.

اینکه هم مسکن مهر و مسکن ملی و سایر پروژه های  با بیان  وی 

در  گفت:  داشتند،  مادر  قانون  یک  درآمد  کم  اقشار  برای  مسکنی 

طرح های مسکن حمایتی از ابتدای انقلاب تا به امروز دولت در ساخت 

و ساز وارد نشده و فقط وارد بخش تامین زمین می شود یا ساخت و 

ساز در این بخش یا  شخصی سازی شده یا اغلب ساخت و ساز در 

قالب گروهی و تعاونی ساز است و سازندگان ذی صلاح وارد ساخت 

و ساز می شوند.

معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه در پروژه های حمایتی پروسه 

ساخت اساسا ارتباطی با دولت ندارد، ادامه داد: در این پروژه ها هر چه 

متقاضیان آورده خود را به موقع واریز کنند و طرفین به مفاد قراردادی 

که منعقد می کنند متعهد باشند پروژه زودتر به سرانجام می رسد.

محمودزاده افزود: در طرح اقدام ملی هم نزدیک به ۱۳۵ هزار واحد به 

صورت گروه های کوچک زمین واگذار شد که با توجه به روند ساخت 

احتمالا زودتر از پیش بینی ها به نتیجه می رسند. این واحدها معمولا 

ساختمان ها 2 تا ۳ واحدی هستند و مراحل اجرا به خوبی پیش می رود.

وی با اشاره به دو پروژه مسکن مهر و مسکن ملی اظهار داشت: پس 

از انقلاب چند قانون درباره مسکن حمایتی وضع و به اجرا رسید که 

آخرین قانون، قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن 

مصوب سال 87 است. 
اتصال ریلی ایران و عراق با راه آهن شلمچه بصره سال هاست درگیر موضوعات مختلف شده و به نظر می رسد با 

تغییرات به وجود آمده در سال جاری، این پروژه وارد فاز جدی تری شده است تا جایی که رییس جمهور، معاون اول 

بر تسریع مراحل اجرایی آن تاکید کردند و وزیر راه و شهرسازی نیز به دیدار همتای عراقی خود رفت.

به گزارش ایسنا، خط ریلی ۳4 کیلومتری شلمچه تا بصره به عنوان یکی از گلوگاه هایی که می تواند راه ابریشم را 

تکمیل کند، همواره مورد بحث بوده و طی ماه های اخیر مقامات عراقی تمایل بیشتری برای واگذاری ساخت آن 

به ایرانی ها نشان داده اند. در همین راستا نیز احداث خط ریلی شلمچه_ بصره که در سال های گذشته قرار بود 

توسط بنیاد مستضعفان و یکی از شرکت های زیرمجموعه این بنیاد راه اندازی شود با مصوبه اخیر هیئت دولت 

با تغییراتی مواجه شده و سرمایه گذار آن تغییر کرد.

پیش از این عباس خطیبی _ معاون ساخت و توسعه راه آهن بنادر و فرودگاه های شرکت ساخت و توسعه 

زیربناهای حمل و نقل_ در این باره به ایسنا گفته بود: از آنجا که سرمایه گذار جدید یک شرکت بخش خصوصی 

است که پیشنهادات بهتری برای انجام این پروژه دارد تصمیم گرفتیم تا سرمایه گذار آن را از بنیاد مستضعفان به 

این شرکت خصوصی تغییر دهیم و با توجه به مذاکرات صورت گرفته امکانات و توانایی بیشتری در سرمایه گذار 

جدید برای پیشبرد هرچه سریعتر این پروژه وجود دارد.

وی افزود: در قرارداد قبلی قرار شد که بنیاد مستضعفان محدوده 6۰ درصد سهم این پروژه را تقبل کند و بقیه 

آن  قرار بود  از سوی دولت پرداخت شود اما سرمایه گذار جدید صد درصد سرمایه مورد نیاز اجرایی این پروژه که 

حدود یکصد میلیون یورو است را تقبل کرده و به نظر می رسد که توانایی تامین آن را نیز دارد. از سوی دیگر 

شرکت خصوصی که اخیراً بر اساس مصوبه هیئت دولت به عنوان سرمایه گذار جدید خط ریلی شلمچه-بصره 

انتخاب شده اعلام کرده است که مراحل اجرایی این پروژه که در خاک عراق به طول ۳۳ کیلومتر است را می خواهد 

از طریق شرکتی عراقی که در آن منطقه کار کرده جلو ببرد و به نظر می رسد پیشنهاد بهتری نسبت به گذشته 

باشد و راحت تر بتوان در این کشور همسایه این پروژه را انجام داد.

با مذاکره وزرای دو کشور؛

اتصال ریلی ایران و عراق جدی تر شد

وزیر راه وشهرسازی اعلام کرد: تا کنون به هیچ وجه پروتکل  بهداشتی را در زمینه مقابله با ویروس کرونا نقض 

نکرده ایم و با هر کسی که در حوزه حمل و نقل تخلفی در این زمینه کرده است به صورت جدی برخورد کرده ایم.

به گزارش ایسنا، طی هفته های گذشته بعضا مسئولان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی درباره جدی گرفته 

نشدن برخی پروتکل های بهداشتی توسط برخی بخش ها و دستگاه ها انتقادهایی را مطرح کرده اند و در این زمینه 

سعید نمکی، وزیر بهداشت نیز هشدارهای تکان دهنده و انتقادات صریحی را مطرح کرد.

محمد اسلامی – وزیر راه و شهرسازی- درباره اینکه آیا از روند اجرای پروتکل های بهداشتی در حوزه حمل و نقل 

رضایت دارید یا خیر و آیا در طول ماه های گذشته پروتکلی در زمینه الزامات بهداشتی یا محدودیت های سفر و 

تردد نقض شده است؟ اظهار کرد: تا کنون همه الزاماتی که برای رعایت پروتکل های بهداشتی در حوزه حمل و 

نقل تصویب و ابلاغ شده است، در همه پایانه ها و دیگر بخش های مرتبط با این حوزه در دستور کار قرار گرفته 

و به همه شرکت های حمل و نقل و ارائه دهنده خدمات در این حوزه نیز تاکید کرده ایم که همه نکات را باید 

جدی بگیرند.

وی افزود: پروتکل های بهداشتی تا کنون به درستی و همانطور که گفته شده، اجرا شده، بر روند اعمال درست 

پروتکل ها نیز نظارت کردیم. همچنین با همه کسانی که در این زمینه مرتکب تخلف شده اند، برخوردهای جدی 

کرده ایم. وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: در طول ماه های گذشته اگر به ما اعلام شده مرزی بسته شود این کار را 

انجام داده ایم یا اگر سفری را خواسته اند منع کنیم، آن را ممنوع کردیم، بنابراین هیچ موردی از نقض پروتکل های 

بهداشتی مقابله با کرونا نداشته ایم و تخلفاتی هم اگر بوده با آن برخورد شده است.

اسلامی تاکید کرد: با توجه به عملکرد این بخش در حوزه رعایت الزامات، به هیچ وجه مطالبی را از این دست که 

وزارت راه و شهرسازی یا حوزه حمل و نقل پروتکل های بهداشتی نقض کرده است، نمی پذیریم.

وزیر راه و شهرسازی:

 هیچ پروتکلی را نقض نکردیم
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بورس ۲۴ هزار واحد صعود کرد
روند صعودی بازار بورس دیروز هم ادامه داشت و شاخص کل این بازار بیش از ۲۴ هزار واحد افزایش 

یافت.

به گزارش ایسنا، شاخص کل بورس دیروز با ۲۴ هزار و ۳۴۴ واحد صعود، تا رقم یک میلیون و ۱۹۹ هزار 

واحد افزایش یافت. شاخص کل با معیار هم وزن هم با ۱۱۸۹ واحد افزایش، به رقم ۴۳۲ هزار و ۴۷ واحد 

رسید.

معامله گران این بازار ۸۸۶ هزار معامله به لرزش ۱۱۰ هزار و ۸۲۷ میلیارد ریال انجام دادند.

فولاد مبارکه اصفهان، ملی صنایع مس ایران، سرمایه گذاری تامین اجتماعی، صنایع پتروشیمی خلیج فارس، 

پالایش نفت اصفهان، سرمایه گذاری نفت و گاز و پتروشیمی تامین و سرمایه گذاری غدیر نسبت به سایر 

نمادها بیشترین تاثیر مثبت را روی بورس گذاشتند.

شاخص کل فرابورس هم با ۱۴۰ واحد افزایش، به کانال ۱۷ هزار واحد بازگشت و رقم ۱۷ هزار و ۸۶ واحد 

را ثبت کرد.

در این بازار ۴۱۷ هزار معامله به ارزش ۱۸۶ هزار و ۹۸۲ میلیارد ریال انجام شد.

پلیمر آریا ساسول، پتروشیمی زاگرس، سرمایه گذاری صبا تامین، پتروشیمی تندگویان، سنگ آهن گهر زمین 

و شرکت آهن و فولاد ارفع نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت و در مقابل بیمه پاسارگاد نسبت به 

سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را روی فرابورس گذاشتند.

سهامداران بورس در کدام سهم ها بمانند؟

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: به نظر می رسد که بورس از هفته دوم یا سوم فروردین ماه وارد فاز 

صعودی شود و دیگر نتوان به راحتی به سهام ارزنده و بنیادی بازار دست یافت، بنابراین بهتر است 

سهامداران در سهام ارزنده و بنیادی که در مجامع می توانند سود خوبی را تقسیم کنند حضور داشته باشند.

»پیمان حدادی« در گفت وگو با ایرنا به روند کنونی معاملات بورس اشاره کرد و افزود: در روزهای گذشته 

در بازار سهام شاهد کاهش ارزش معاملات بودیم که این موضوع نشات گرفته از چند عامل بود.

وی اظهار داشت: ابتدا باید پذیرفت که با توجه به نزدیک شدن روزهای پایانی سال، میزان ریسک پذیری 

در بازار کاهش پیدا کرده و دیگر  شاهد وجود خریدار چندانی در بازار نیستیم.

حدادی بیان داشت: افرادی که به دنبال خروج از بازار بودند در نهایت با هر قیمتی از بازار خارج شدند، 

به همین دلیل در قسمت فروش شاهد فروش های سنگینی در بازار نیستیم و صف های فروش ایجاد شده 

در چند روز گذشته به دلیل نبود خریدار بوده است.

این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: همچنین کارگزاران اعلام کردند که اجباری برای تسویه اعتبارات وجود 

ندارد؛ بنابراین افرادی که اقدام به دریافت اعتبار کرده بودند این ریسک را پذیرفتند که با اعتبار، سال را 

به پایان برسانند، در نتیجه عدم الزام فروش سهام از این گروه معامله گران باعث شد تا ارزش معاملات با 

کاهش همراه شود.

وی خاطرنشان کرد: از طرف دیگر رونق بازار اوراق بدهی در دو هفته گذشته بیشتر بر بازار سهام سایه 

انداخت تا معاملات این بازار چندان رونق نگیرد و بیشتر نگاه ها معطوف به سمت بازار اوراق بدهی شود.

حدادی گفت: با توجه به وجود ثبات در عوامل بنیادی بازار مانند قیمت ارز و قیمت های جهانی، همچنین 

تصویب برخی از مصوبه های شورای عالی بورس مانند خرید سهام توسط صندوق با درآمد ثابت و نیز 

حمایت از ۴.۵ میلیون سهامدار که دارای کمتر از ١٠ میلیون تومان سرمایه در بازار بودند تا حدودی باعث 

شد که معاملات بازار از روز شنبه سمت و سوی رشد را به خود بگیرد که به نظر می رسد این روند در بازار 

ادامه دار باشد و  همچنان امروز و فردا شاهد افزایش تقاضا در بازار باشیم.

این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: سهامداران نباید چنین تصوری را داشته باشند که با بازگشت رشد 

به معاملات بورس شاهد ایجاد صف های خرید در بازار باشیم، اما به طور حتم بازار از صف های فروش پر 

عرضه فاصله خواهد گرفت.

وی، روند معاملات بورس در چند روز پایانی سال را پیش بینی کرد و گفت: در هفته جاری و هفته آینده 

که روزهای پایانی سال هستند بازار روند متعادلی را در پیش می گیرد و حجم معاملات با افزایش و کاهش 

چندان چشمگیری همراه نخواهد بود، بازار با نوسان مثبت کار خود را پایان می دهد و پرونده معاملات 

بورس در سال ٩٩ بسته خواهد شد.

حدادی، به روند معاملات بورس در فروردین ماه اشاره کرد و افزود: بازار سرمایه که ٢٧ اسفند ماه به کار 

خود پایان می دهد تا ١٠ روز متوالی تعطیل می شود، ممکن است در این مدت اخباری وارد این بازار شود 

و قیمت ها در بازارهای جهانی با تغییر و تحول زیادی همراه شود؛ بنابراین سهامدارانی که دارای سرمایه 

کمی در بازار هستند تمایل دارند تا بدون سهم سال را به پایان برسانند.

این کارشناس بازار سرمایه به تاثیر معاملات بیت کوین بر بازار سرمایه تاکید کرد و اظهار داشت: در چند 

هفته اخیر موضوع بیت کوین یا رمز ارزها معاملات بورس را تحت تاثیر قرار داد و باعث شد تا سهامداران 

از بازار سرمایه فاصله بگیرند و به سمت بازار رمز ارزها پیش بروند.

وی خاطرنشان کرد: به نظر می رسد در روزهای آینده به دلیل محدودیت هایی که از سمت بانک مرکزی 

برای این بازار گذاشته شده، انتقال نقدینگی از سمت بازار سرمایه به سمت رمز ارزها کاهش یابد؛ بنابراین 

دیگر عامل خاصی در بازار وجود ندارد که به دنبال آن سهامداران حقیقی بخواهند به سمت فروش سهام 

خود در بازار بروند.

حدادی گفت: سهامداران حقیقی که اکنون در بازار به دنبال فروش سهام هستند تجربه چندانی از این 

بازار ندارند و جزو افرادی هستند که در سقف های قیمتی خرید کردند و اکنون در حال فروش سهام خود 

در کف های قیمتی هستند.

وی ادامه داد: سهامداران می دانند سهام شان اکنون در بازار ارزنده است اما اقدام به فروش سهام خود 

در بازار می کنند با این امید که دوباره با قیمت کمتر خرید کنند، در حالی که در وضعیت فعلی چنین 

اقدامی اشتباه است و هر لحظه ممکن است بازار به مدار صعودی بازگردد و شاهد افزایش قیمت سهام 

در بازار باشیم.

این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: براساس پیش بینی های انجام شده به نظر می رسد که بورس از 

هفته دوم یا سوم فروردین ماه وارد فاز صعودی شود و دیگر نتوان به راحتی به سهام ارزنده و بنیادی بازار 

دست یافت، بنابراین بهتر است سهامداران در سهام ارزنده و بنیادی که در مجامع می توانند سود خوبی 

را تقسیم کنند حضور داشته باشند.

وی در پاسخ به اینکه اقبال بازار بیشتر به سمت کدام یک از صنایع در بازار است، گفت: اکنون تمایل و 

رونق معاملات بورس بیشتر به سمت سهامی مانند پالایشی ها، معدنی ها، فولادی ها و پتروشیمی ها است 

که مرتبط به قیمت های جهانی هستنند، اما اگر تا پایان سال جاری اخبار مثبتی در زمینه FATF در بازار 

منتشر شود سهامی مانند بانکی و خودرویی با رونق همراه خواهند شد.

حدادی افزود: با توجه به وضعیت حاکم شده در بازار احتمال افزایش قیمت سهام در بازار بسیار بیشتر 

از ریزش قیمت ها است و بهتر است سهامدارانی که در زیان هستند از تصمیمات هیجانی در بازار برای 

جبران ضررهای خود بپرهیزند.

این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: بهار بورس نزدیک است و پیش بینی ما این است که شاخص بورس 

تا خرداد ماه به کانال یک میلیون و ٧٠٠ هزار واحد خواهد رسید.

 میر صانعی در پاسخ به اینکه آیا 

پیشنهادی در خصوص روند اعطای 

بیان شد؟  مالی  نهاد های  به  مجوز 

گفت: در چند جلسه اخیر با ریاست 

تصویب  شد،  قرار  بورس  سازمان 

مجوز ها نهاد های مالی صورت گیرد.

باشگاه خبرنگاران جوان،  به گزارش 

کارگزاران   کانون  دبیر  صانعی  میر 

ریاست  با  جلسه  در  کرد:  بیان 

سازمان بورس تصمیماتی اتخاذ شد 

که برخی از این تصمیمات با توجه 

در  و  است  موقتی  بازار  به شرایط 

شود  بهتر  بازار  شرایط  که  زمانی 

تصمیمات به وضعیت سابق باز می 

گردد.

و  بورس  کارگزاران  کانون  دبیرکل 

کرد:  بیان  ادامه  در  بهادار  اوراق 

تغییرات اساسی بازار بدون متغیر ها 

مانند، حذف قیمت گذاری دستوری، 

ابهامات  یا رفع  کاهش نرخ بهره و 

اساسی که برخی از آن ها در بودجه 

نهایی شد و برخی از آنان در موارد 

تحریم ها  بحث  مثل  اساسی تر 

... وابسته بوده و هنوز  نرخ ارز و 

برطرف نشده است با رفع ابهامات 

قیمت گذاری  در  اساسی  ایرادات  و 

اعم  مختلف  صنایع  در  دستوری 

پتروشیمی  و  فولاد  و  خودرو  از 

جهت  تغییر  هستیم  آن  شاهد  که 

اساسی در بازار را می توانیم شاهد 

باشیم.

یک  باید  کرد:  بیان  ادامه  در  وی 

دولتمردان  و  قانونگذاران  مقدار 

در این راستا کمک کنند و ایرادات 

سرمایه  و  تولید  بخش  در  اساسی 

اصلاح  مورد  باید  نوعی  به  گذاری 

بگیرد. قرار 

این پرسش  به  پاسخ  میرصانعی در 

که تسویه اعتبارات کارگزاران تا پایان 

اسفند ماه الزامی است؟ اظهار کرد: 

اعتبارات  تسویه  برای  الزامی  خیر 

اطلاع  باید  کارگزار  خود  و  نیست 

بدهد که قصد تسویه اعتبارات را تا 

آخر سال دارد.

وی در ادامه گفت: مالیاتی ممکن 

تبعات  کارگزاری  برای شرکت  است 

این  تجمع  و  وجود  باشد،  داشته 

تا پایان سال مالی، برخی  اعتبارات 

با  درگیری  به  علاقه  کارگزاران  از 

ندارند،  خود  مالیاتی  ممیز های 

بنابراین تسویه اعتبارات را تا جایی 

که امکان دارد انجام می دهند. ولی 

الزامی نیست و برخی از کارگزاران 

می تواند در صورتی که ممیز مالیاتی 

خود را قانع کنند اعتبارات را تا پایان 

نکنند. تسویه  مالی خود  سال 

دبیرکل کانون کارگزاران بورس اوراق 

کرد:  بیان  راستا  همین  در  بهادار 

فشار زیادی وارد بازار نمی شود، زیرا 

انتهای  کارگزاران  از  درصد   ۴۰  -۳۰

سال مالیشان پایان اسفند ماه است.

پرسش  به  پاسخ  در  صانعی  میر 

در  پیشنهادی  آیا  که  راستا  این  در 

به  مجوز  اعطای  روند  خصوص 

نهاد های مالی بیان شده؟ گفت: در 

چند جلسه اخیر با ریاست سازمان 

مجوز ها  تصویب  شد،  قرار  بورس 

در  و  گیرد  صورت  مالی  نهادهای 

ساختار سازمان یک مقدار بازنگری 

صدور  فرآیند های  و  شود  انجام 

سازمان تصریح شود،  توسط  مجوز 

طرف  از  خوبی  قول های  بنابراین 

شده  شنیده  بورس  سازمان  رئیس 

این  زودتر  چه  هر  امیدواریم  و 

شود. سازی  پیاده  اقدامات 

دبیر کانون کارگزاران  :

 کارگزاران ملزم به تسویه حساب
 تا پایان سال نیستند
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بورس  سازمان  رئیس  گفت:  بیدگلی  اسلامی 

به  و  کردند  بررسی  را  راهکارها  و  مشکلات 

نظر می رسد بشود به نتیجه ای رسید، بهبود و 

پایداری در اقتصاد می تواند سبب بهبود بازار 

شود. سرمایه 

اسلامی  جوان،  خبرنگاران  باشگاه  گزارش  به 

کرد:  بیان  بورس  عالی  شورای  عضو  بیدگلی 

بوده  سرمایه  بازار  در  مشکلات  از  برخی 

و  مالی  نهادهای  از  شده  گرفته  تصمیم  که 

مسئولان دعوت شود تا به بررسی راهکار در 

بپردازیم. آن 

اسلامی بیدگلی  بیان کرد: برخی از مشکلات 

نهاد های مالی برای ارائه خدمات بهتر به مردم 

رفع شد،  بخش بزرگی از مشکلات بازار سرمایه 

به نظر می رسد از بیرون بازار منتقل می شود 

و مسائل سیاسی و اقتصاد کلان اثرات خود را 

بر بازار می گذارد.

وی افزود: ما انتظار بهبود بنیان اقتصاد کلان 

را داریم و ایجاد ثبات در اقتصاد کشور حتما 

می تواند به بازار کمک کند، بهبود و پایداری 

در اقتصاد می تواند سبب بهبود بازار سرمایه 

در  پرسش  به  پاسخ  راستای  در  شود.بیدگلی 

خصوص اینکه آیا دارندگان سهام عدالت نیز 

سازمان  سوی  از  شده  گفته  مشمول حمایت 

در  که  مصوبه ای  گفت:  می شوند،  بورس 

بوده  خرد  سهامداران  از  حمایت  خصوص 

اولین  که  کسانی  است،  بوده  این صورت  به 

معامله خود را در سال ۹۹ انجام داده بودند 

مجموعه  مصوبه،  آن  تصویب  زمان  در  و 

باشد  از ۱۰ میلیون تومان  آنان کمتر  پرتفوی 

و تا اردیبهشت ۱۴۰۱ حدود ۱۴ ماه پس از آن 

مصوبه اگر به پرتفوی خود دست نزده باشند 

طریق  از  که  می شوند  حمایت  این  مشمول 

انتشار اوراق تبعی و صندوق توسعه حداقل 

می شود. تضمین  آنان  درصد   ۲۵ سود 

این  در  اگر  افزود:  بورس  عالی  شورای  عضو 

به  تصمیم  یا  و  بکنند  فروش  به  اقدام  دوره 

ایجاد پرتفوی دیگر و یا معامله کنند تا سود 

حمایت  این  مشمول  باشند  داشته  بیشتری 

. نیستند

اینکه  خصوص  در  بورس  عالی  شورای  عضو 

خیلی ها اعتقاد دارند مصوبات سبب ریزش 

دامنه  قانون  اجرای  همچنین  و  بازار سرمایه 

نوسان نامتقارن هیچ تغییری در بهبود روند 

بازار ایجاد نکرد بلکه سبب ایجاد بیشتر بازار 

سازمان  لحظه ای  تصمیمات  این  شد،  سرمایه 

بورس چه تاثیری بر روند بازار دارد؟ اظهار کرد: 

اساسا ریز ساختارها در اختیار سازمان بورس 

اوراق بهادار است و شورای عالی بورس به این 

موضوع ورود پیدا نمی کند.

سرمایه  بازار  کارشناسان  اساسا  افزود:  وی 

ولی  دارند  نوسان  دامنه  شدن  باز  به  اعتقاد 

وضعیت بازار سرمایه و اتفاقاتی که در سطح 

اقتصاد کلان افتاد و افزایش ضریب نفوذ بازار 

ایجاد  سرمایه  بازار  در  زیادی  حساسیت های 

است. کرده 

دامنه  تغییر  مصوبه  گفت:  پایان  در  بیدگلی 

ماه  یک  از  بعد  و  است  مدت  کوتاه  نوسان 

مجدد مورد بازنگری قرار می گیرد و آثار این 

شد. خواهد  بررسی  تصمیم 

عضو شورای عالی بورس:

بهبود شرایط بورس منوط به ثبات در اقتصاد است

کاهش  گفت:  بهادار  اوراق  و  بورس  سازمان  رئیس 

نیست؛  تهدید  سرمایه  بازار  برای  ارز  قیمت  احتمالی 

خارجی  تجارت  در  ها  محدودیت  رفع  باعث  که  چرا 

کاهش را  انتقال  و  نقل  هزینه های  از  بسیاری  و   شده 

 می دهد.

به گزارش مهر ، محمدعلی دهقان دهنوی، رئیس سازمان 

بازار  توسعه  دنبال  به  اینکه  بیان  با  بهادار  اوراق  و  بورس 

ابعاد مانند  بازار باید در همه  سرمایه هستیم، گفت: این 

میزان ورود شرکت ها به بازار سرمایه، توسعه نهادهای مالی 

به لحاظ کمی و کیفی و همچنین سرمایه گذاران توسعه 

بیشتری پیدا کند و ما به دنبال ابرنهادهای مالی هستیم. وی 

می گوید: تعداد نهادهای مالی حاضر در بازار سرمایه باید 

افزایش پیدا کنند و هر کدام باید بتوانند در صنایع مختلف 

به طور اختصاصی به ارائه خدمات بپردازند.

وی افزود: بازار سرمایه کشور تحت تأثیر سه عامل مهم قرار 

دارد. دسته اول خارج از بازار سرمایه حادث می شود اما به 

عنوان متغیرهای کلان اقتصادی تأثیر مستقیم بر بازار دارد؛ 

متغیرهایی همچون تورم، تغییرات نرخ ارز، نرخ بهره بانکی 

که  زایی هستند  برون  متغیرهای  این دست  از  مواردی  و 

کنترل آنها نیز در بازار سرمایه امکان پذیر نیست.

به گفته دبیر شورایعالی بورس، عامل دوم قوانین، رویه ها و 

متغیرهایی است که قابل کنترل هستند؛ این در حالی است 

که بازار سرمایه امروز نقش اساسی در اقتصاد دارد و باید در 

سیاست گذاری های کلان اقتصادی کانون توجه باشد. بخشی 

از مقررات می توانند اصلاح یا بهتر تدوین شوند.

گذاری  قیمت  همچون  قوانینی  دهنوی،  دهقان  گفته  به 

دستوری به بنیان های اقتصادی و بخش مولد کشور صدمه 

وارد می کند و این درحالی است که بسیاری از شرکت های 

ای  دارند و بخش گسترده  بازار سرمایه حضور  تولیدی در 

بنابراین  امروز سرمایه گذار بورسی هستند.  نیز  از جامعه 

قوانین می تواند حقوق و منافع شرکت ها و مردم را تحت 

تأثیر قرار دهد.

انجام  گذاری  سرمایه  طریق  از  توسعه  اینکه  بیان  با  وی 

می شود و سرمایه گذاری نیز از کانال بازار سرمایه و بازار 

پول امکان پذیر است، تاکید کرد: باید به سمتی حرکت کنیم 

که تولید کنندگان بتوانند در فضای رقابتی و مبتنی بر روابط 

منصفانه و عادلانه منافع ناشی از تولید خود را با سهامداران 

شریک شوند.

رئیس سازمان بورس ادامه داد: امروز حفظ آرامش و برقراری 

ثبات در بازار سرمایه اولویت نهاد ناظر بازار سرمایه است؛ 

چراکه تلاطم های اقتصادی ناشی از برخی قوانین و رویه ها 

می تواند منافع سهامداران را تهدید کند؛ سهامداران باید به 

دور از رفتارهای هیجانی و با تأمل بیشتری در خصوص سهام 

و سبد دارایی تصمیم گیری کنند و این مهم بدون ثبات و 

اصلاح رویه ها و قوانین امکان پذیر نیست.

دبیر شورایعالی بورس، دسته سوم را متغیرهای درونی بازار 

سرمایه دانست و ضمن بیان اینکه قوانین، مقررات، عملکرد 

سرمایه  بازار  درونی  مؤثر  عوامل  مالی،  نهادهای  و  ارکان 

هستند، تاکید کرد: باید زمینه لازم برای حضور مردم را فراهم 

کرد و خدمات با کیفیت به مردم ارائه شود.

بازار سرمایه،  نفوذ  افزایش ضریب  به رغم  تاکید کرد:  وی 

نباید فراموش کنیم که بورس بازاری تخصصی و مبتنی بر 

درخواست  صمیمانه  سرمایه  بازار  ناظر  نهاد  است.  دانش 

می کند، کسانی در خصوص بازار سرمایه اظهار نظر کنند که 

از تخصص و دانش کافی مالی برخوردار باشند.

دهقان دهنوی، در بخش دیگری از اظهارات خود به چشم 

انداز آتی بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: شرایط بازار سرمایه 

در کشور رو به بهبود است. کاهش احتمالی قیمت ارز برای 

بازار سرمایه تهدید نیست؛ چرا که باعث رفع محدودیت ها 

نقل  هزینه های  از  بسیاری  و  می شود  خارجی  تجارت  در 

تولید،  رونق  با  این  بر  کاهش می دهد. علاوه  را  انتقال  و 

بازارهای جدید را به روی صادرات خواهد گشود.

وی ادامه داد: همچنین بازنگری در دستورالعمل بازارگردانی 

آغاز شده و مسیر را به گونه ای طراحی خواهیم کرد که هم 

شرایط خاص بازار سرمایه کشور در نظر گرفته شود و هم از 

تجربیات جهانی بهره بگیریم.

رئیس سازمان بورس افزود: دامنه نوسان نامتقارن، زمانی در 

نااطمینانی  شورای عالی بورس تصویب شد که در شرایط 

اقتصاد قرار داشتیم و امروز این فضا در حال تغییر و بهبود 

است. برقراری دامنه نامتقارن، تصمیمی موقت بود و قطعاً 

در دراز مدت به سمت کاهش محدودیت ها و اصلاح آن 

حرکت خواهیم کرد.

سخنگوی شورایعالی بورس با بیان اینکه همه ما داخل کشتی 

بازار سرمایه هستیم و بازار سرمایه متعلق به همه ایران است 

و همه با حس مسئولیت پذیری به دنبال توسعه بازار سرمایه 

هستیم، افزود: این بازار باید در همه ابعاد مانند میزان ورود 

شرکت ها به بازار سرمایه، توسعه نهادهای مالی به لحاظ کمی 

و کیفی و همچنین سرمایه گذاران توسعه بیشتری پیدا کند. 

ما به دنبال ابرنهادهای مالی هستیم. تعداد نهادهای مالی 

حاضر در بازار سرمایه باید افزایش پیدا کنند و هر کدام باید 

 بتوانند در صنایع مختلف به طور اختصاصی به ارائه خدمات

 بپردازند.

وی با بیان اینکه صندوق توسعه بازار نوعی ثبات برای بازار 

به همراه دارد که منافع آن به همه اهالی بازار خواهد رسید 

از  حمایت  هم  ثابت،  درآمد  با  صندوق های  اقدام  گفت: 

کلیت بازار و هم حمایت از پرتفوی سهام خود آنها خواهد 

بود.

رئیس سازمان بورس همچنین با اشاره به بهبود روابط بین 

امروز  افزود:  اقتصاد،  و  بازار سرمایه  بر  آن  تأثیر  و  المللی 

و  مالی  نهادهای  فعالیت های  گسترش  برای  خوبی  فضای 

جذب سرمایه های خارجی در حال شکل گیری است و برای 

بازار  از  مناسب تر  بازاری  جذب سرمایه های خارجی، هیچ 

نیست. سرمایه 

رئیس سازمان بورس اعلام کرد:

آغاز بازنگری در دستورالعمل بازارگردانی
کاهش احتمالی قیمت ارز برای بازار سرمایه تهدید نیست



بیت  استخراج  فیروزآبادی درباره  ابوالحسن 

کوین در کشور و استفاده از آن توضیحاتی 

را ارائه داد.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، استخراج 

بیت کوین یا رمزارز از مدتی پیش در کشور 

مرسوم شد و با نواساناتی که قیمت آن در 

روند  دیجیتال  ارز  این  تولید  داشت  جهان 

رو به رشدی را در کشور تجربه کرد. این در 

حالی است که رشد بی حد و مرز استخراج 

بیت کوین آسیب های زیادی را برای کشور 

به همراه دارد.

ابوالحسن فیروزآبادی دبیر شورای عالی فضای 

خبرنگاران  باشگاه  با  گفت وگو  در  مجازی 

جوان درباره مدیریت استخراج بیت کوین در 

ایران و کاربرد های آن توضیح داد: مرکز ملی 

فضای مجازی به موضوع رمزارز ها ورود پیدا 

کوین  بیت  ماینینگ  تولید  اگر  است؛  کرده 

یا رمز ارز در کشور مدیریت شده باشد آن 

کار  این  معتقد هستیم  و  می کنیم  تایید  را 

صادرات  موجب  زیرا  باشد،  مفید  می تواند 

انرژی و بخشی از اقتصاد کشور است، ولی 

از  بخواهد بخشی  بیت کوین  اینکه  درباره 

پول رایج کشور بشود و یا ذخیره دارایی و 

مالی کشور شود مخالفیم.

ادامه  در  مجازی  فضای  عالی  شورای  دبیر 

برای  رمزارز ها  ظرفیت های  از  باید  گفت: 

هزینه های  پولی  گردش  و  تجارت  تسهیل 

اگر  ولی  کنیم،  استفاده  کشور  در  مالی 

به  کشور  ثروت  از  بزرگی  بخش  بخواهد 

قرار  مجازی  امری  در  شده  منجمد  صورت 

بگیرد موافق نیستیم و این موضوع را تسهیل 

نمی کنیم.

عالی  شورای  کرد:  خاطرنشان  فیروزآبادی 

دوره  دومین  پایان  در  کشور  مجازی  فضای 

و  حاکمیت  در  استقلال  مسیر  در  تأسیس 

حکمرانی به دنبال بلوغ شبکه ملی اطلاعات 

برای ایجاد شبکه ای ایمن، پایدار، مستقل با 

دامنه ارتباطات جهانی اینترنت است تا حافظ 

آزادی و حریم خصوصی مردم و نگهدارنده 

تهاجمات و حملات  برابر  آنها در  داده های 

باشد. سایبری 

ادامه  مجازی  فضای  عالی  شورای  دبیر 

بستر  بر  بومی  پایه  خدمات  همچنین  داد: 

در  ذینفعان  همه  مشارکت  با  شبکه  این 

و  خصوصی  بخش  حاکمیتی،  حوزه های 

فضا  این  بر  رهبری  لازمه  که  مدنی  جامعه 

و اقتدار ملی است در اولویت های حمایت 

بومی  با خدمات  بتوانیم  تا  است  این شورا 

پایه مناسب پاسخگوی نیاز مخاطبان، گسترش 

دهنده قلمرو مجازی و صادر کننده دانش 

باشیم. جهانیان  به  ملی  فنی 

همت  با  که  باوریم  این  بر  ما  گفت:  وی 

تجربیات  و  متخصص  جوانان  تلاش  و 

زمینه های  در  می توانیم  حوزه  این  بزرگان 

فناوری های  اشیا،  اینترنت  مصنوعی،  هوش 

ماهواره ای  منظومه های  و  کوانتومی 

تأثیرگذار  بازیگران  از  و  داشته  فعال   نقش 

باشیم.

شده  طی  مسیر  این  در  افزود:  فیروزآبادی 

به  شورای عالی و مرکز ملی فضای مجازی 

عنوان بازوی نظارتی و اجرایی آن بر مواجهه 

تا امروز  فعال در این حوزه تاکید داشته و 

برای  راهی  نقشه  تا  کرده  مصوب  اسنادی 

بتوانند  که  باشد  حوزه  این  فعالان  تمامی 

همسو با جهان و متعهد به ارزش های ایرانی 

اسلامی در این مسیر پیشرو و پیشتاز شوند.

الزامات  تبیین  برای  اسنادی  داد:  ادامه  وی 

و  کلان  طرح  سند  و  اطلاعات  ملی  شبکه 

ارتباطات،  برای استقلال  این شبکه  معماری 

سند الزامات حاکم بر اینترنت اشیا و تدوین 

حریم  حفظ  برای  آن  فناوری  راه  نقشه 

خصوصی کاربران، سند الزامات پیشگیری و 

مقابله با نشر اطلاعات، اخبار و محتوای خبری 

احقاق  برای  مجازی  فضای  در  واقع  خلاف 

حقوق آسیب دیدگان و اسناد نظام هویت 

معتبر در فضای مجازی کشور تصویب شده 

است و تدوین سند تحول حوزه های فرهنگ 

و آموزش با توجه به تحولات فضای مجازی 

برای ایجاد شرایطی مناسب در درگیری جهان 

نهایت  در  و  کرونا  ویروس  گیری  همه  با 

شکل گیری سکوی فراگیر شاد در این حوزه 

که فعالیت نظام آموزشی کشور را در برابر 

از  کرده،  احیا  بیماری  این  از  ناشی  عواقب 

این شورا است. اقدامات  دیگر 

گفت:  مجازی  فضای  ملی  مرکز  رئیس 

برای  کشور  در  هماهنگی هایی  همچنین 

پذیری  تعامل  با  رابطه  در  اسنادی  تصویب 

الکترونیکی به منظور ساماندهی، تسهیل و 

استاندارد سازی مبادله اطلاعات میان بخشی 

و همین طور برای اولین بار مبادله اطلاعات 

و داده بین بخش دولتی و خصوصی کشور 

صورت گرفت که برآمده از تشکیل کارگروه 

است. پذیری  تعامل 

شورای  آینده  افق  در  فیروزآبادی،  گفته  به 

عالی فضای مجازی نیز سند حکمرانی داده، 

پول  رمز  توسعه  تکالیف  و  سند سیاست ها 

بانک مرکزی و ساماندهی رمز ارزها به عنوان 

یکی از دغدغه های امروز مردم برای حفاظت 

محیطی  ایجاد  نهایت  در  و  سرمایه ها  از 

به  و  دیجیتال  اقتصاد  توسعه  برای  مناسب 

تبع آن افزایش اشتغال مجازی برای جوانان 

ترسیم شده است.

دبیر شورای عالی فضای مجازی:

بیت کوین نباید به بخشی از پول رایج کشور تبدیل شود

ارائه گزارش جدید پیشرفت شبکه ملی اطلاعات 
به مرکز فضای مجازی

معاون وزیر ارتباطات از ارائه گزارش جدیدی در خصوص پیشرفت شبکه 

ملی اطلاعات به مرکز ملی فضای مجازی خبر داد و گفت: تا پایان دولت، 

وزارت ارتباطات زیرساخت شبکه ملی اطلاعات را تکمیل می کند.

امیر ناظمی در گفتگو با مهر، درباره آخرین وضعیت شبکه ملی اطلاعات با 

توجه به تفاوت هایی که در گزارش میزان پیشرفت این شبکه مطرح است، 

گفت: ارزیابی پیشرفت این شبکه به عهده مرکز ملی فضای مجازی است. 

اما وزارت ارتباطات، گزارش جدیدی را از پیشرفت شبکه ملی اطلاعات طی 

چند روز گذشته به مرکز ملی فضای مجازی فرستاده است.

وی با بیان اینکه گزارشی از میزان پیشرفت شبکه ملی برای دوستان ارسال 

کردیم و منتظر هستیم که نتیجه ارزیابی مرکز ملی فضای مجازی بیاید، 

تاکید کرد: همانطور که می دانید فعالیت هایی در زمینه شبکه ملی اطلاعات 

انجام شده بود و ادعای ما این بوده که ۸۰ درصد در این پروژه پیشرفت 

برخی  سوی  از  راستا  این  در  هم  دیگری  نظرات  اما  است  داشته  وجود 

دوستان مطرح شد. ما در نهایت به این جمع بندی رسیدیم که باقی مانده 

تکلیفمان را نیز ارزیابی کنیم.

ناظمی خاطرنشان کرد: هم اکنون از دید ما ۲۰ درصد از تکالیف باقی مانده 

و ما گزارش مربوط به پیشرفت این میزان باقی مانده را به مرکز ملی فضای 

مجازی ارائه کرده ایم. شاید از دید دیگران این عدد متفاوت باشد. آن هم 

در حال ارزیابی است و امیدواریم به زودی مورد تأیید مرکز ملی فضای 

مجازی قرار بگیرد.

وی در پاسخ به این سوال که این گزارش مربوط به زیرساخت های ارتباطی 

می شود و یا اطلاعاتی؟ گفت: ما در زمینه زیرساخت خیلی تفاوت نظر 

نداریم. آنچه که شاید محل تفاوت نظر باشد، مربوط به خدمات پایه و 

محتوای شبکه ملی اطلاعات است. در مورد خدمات پایه ای که برای شبکه 

ملی اطلاعات تعیین شده، باید به نوعی تقسیم کار ملی صورت می گرفت 

که این تقسیم کار ملی هم اکنون انجام شده است. در گزارشی که ارائه 

قرار  ارائه  مورد  دستگاه ها  وظایف  برحسب  شبکه  پیشرفت  است،  شده 

گرفته است.

معاون وزیر ارتباطات تاکید کرد: در این زمینه همه وظایف بر عهده ما در 

وزارت ارتباطات نیست. آن قسمتی که بر عهده ما است را تا آخر همین 

دوره کامل کرده و تحویل می دهیم.

از  یکی  که  این سوال  به  پاسخ  در  ایران  اطلاعات  فناوری  سازمان  رئیس 

خدمات پایه شبکه ملی اطلاعات، راه اندازی موتور جستجوی داخلی است، 

این طرح به کجا رسید؟ گفت: مطابق با تقسیم کار ملی صورت گرفته، 

وزارت ارتباطات متولی راه اندازی موتور جستجو نیست و یک کمیته ای 

درگیر این موضوع است که بازیگرانی مثل اپراتورها در آن مسئولیت هایی 

دارند.

وی در مورد اینکه گزارش جدید وزارت ارتباطات درباره شبکه ملی اطلاعات 

نسبت به قبل چه تفاوتی دارد، گفت: چون مسئولیت ارزیابی بر عهده مرکز 

ملی فضای مجازی است ما ترجیح می دهیم که این گزارش پیشرفت را مرکز 

ملی فضای مجازی اعلام کند و به تفکیک کار ملی احترام می گذاریم. گرچه 

سامانه مشترکی نیز برای ارزیابی داریم.

ناظمی خاطرنشان کرد: ۲۰ درصد باقی مانده در بخش زیرساختی شبکه 

ملی اطلاعات تا پایان دولت به اتمام می رسد.

 احتمال عرضه آیفون 13 
با حداکثر حافظه 1 ترابایتی

گمانه زنی های انجام شده حاکی از آن است که اپل قصد دارد تا حداکثر 

حافظه داخلی در نظر گرفته شده برای آیفون 13 را به 1 ترابایت افزایش 

بدهد.

آیفون  جدید  نسخه های  عرضه  زمان  تا  ماه ها   اگرچه   ، ایتنا  گزارش  به 

فاصله داریم اما از همین حالا بازار گمانه زنی ها  در رابطه با این سری از 

است. داغ شده  اپل  همراه های هوشمند 

  گزارش های به دست آمده در رابطه با آیفون 13 حاکی از آن است که 

همراه هوشمند اصلی این سری از ویژگی هایی نظیر صفحه نمایش همیشه 

روشن 1۲۰ هرتزی، ناچ کوچک تر، سیستم خنک کننده بهتر،باتری کوچک تر 

و البته حافظه داخلی 1 ترابایتی بهره مند خواهد شد.

آیفون 1۲ فعلی با حداکثر ظرفیت حافظه 51۲ گیگابایتی به بازار عرضه 

شده است و این به معنای آن است که نسخه بعدی این همراه هوشمند 

احتمالا از دو برابر این ظرفیت برخوردار خواهد شد. اگر با دید وسیع تری 

به این موضوع نگاه کنیم متوجه  می شویم که این حجم حافظه داخلی برای 

استانداردهای صنعت همراه های هوشمند چندان شگفت انگیز نیست زیرا 

سامسونگ از سال ۲۰19 و با عرضه گلکسی اس 1۰ این قابلیت را برای 

کاربران خود ارائه کرده است.

 گزارش های به دست آمده از تحلیل گر بدون نامی مطرح شده است که با 

بررسی زنجیره تامین قطعات آیفون 13 به این نتیجه رسیده است که این 

همراه هوشمند با ظرفیت حافظه 1 ترابایتی به بازار عرضه  می شود. البته 

منابع دیگری نیز اشاره کرده اند که این گمانه زنی ممکن است درست باشد.

 انتظار  می رود که اپل در سال جاری میلادی چند مدل متفاوت از آیفون 13 

را به بازار عرضه کند. مدل های سری پیشین آیفون ها  بر اساس مشخصاتی 

نظیر اندازه صفحه نمایش یا قدرت دوربین از یکدیگر متمایز  می شدند اما 

این گمانه زنی نشان داد که از این پس ممکن است حداکثر حافظه داخلی 

را نیز بتوان به عنوان یک عامل متمایز کننده در نظر گرفت.

 با این حال باید به یاد داشت که این اطلاعات هنوز در حد گمانه زنی است 

و از آنجایی که تا عرضه آیفون 13 فاصله زمانی زیادی باقی مانده است، 

نمی توان به صحت آن اطمینان زیادی داشت. در هر صورت منطقی است 

که اپل بالاخره بخواهد قابلیتی که سامسونگ دو سال قبل برای همراه 

معاون پژوهش بنیاد ملی بازی های رایانه ای مطرح کرد؛
دستاوردهای برقراری ارتباط فضای

 دانشگاهی کشور با صنعت بازی
با  کشور  دانشگاهی  فضای  ارتباط  برقراری  دستاوردهای  درباره  نصیری 

رایانه ای  بازی های  ملی  بنیاد  پژوهش  معاونت  اقدامات  و  بازی  صنعت 

داد. توضیحاتی 

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، حامد نصیری معاون پژوهش بنیاد ملی 

بازی های رایانه ای درباره سیاست ها و رویکرد های پژوهشی این معاونت 

بنیاد ملی  اخیر رویکرد مدیریت دانش در  اظهار کرد: طی دو سه سال 

بازی های رایانه ای توسط معاونت پژوهش انجام شده است. ما آن کاری را 

در این اکوسیستم انجام می د هیم که غیر از ما کسی آن را انجام نمی دهد یا 

اگر انجام دهد، هنوز به مرحله بلوغ در این زمینه نرسیده است. ولی اگر 

ببینیم جایی در دانشگاه یا صنعت بازی روی موضوعی پژوهشی متمرکز 

شده، دخالت نمی کنیم؛ اما کمک می کنیم تا کار با کیفیت بهتری انجام شود.

یا  مجازی  فضای  ملی  مرکز  مثل  سیاست گذار  نهاد های  سایر  و  بنیاد 

حوزه  در  تصمیم گیری  برای  جمهوری  ریاست  فناوری  و  علمی  معاونت 

صنعت بازی های دیجیتال کشور نیازمند پژوهش های زمینه ای هستند که 

این پژوهش ها در این معاونت انجام می شود. ممکن است دانش انجام 

تحقیقات در مرکز تحقیقات بازی های دیجیتال )دایرک( وجود داشته باشد 

این صورت برون سپاری می کنیم. انجام دهیم، در غیر  و خودمان 

با  ارتباط فضای دانشگاهی کشور  برقراری  این سوال که  به  پاسخ  او در 

صنعت بازی با چه رویکردی انجام شده و چه دستاورد های مثبتی داشته 

است گفت: متاسفانه یکی از نقاط شکست که در حال حاضر وجود دارد، 

تفاوت و شکاف زیادی میان دانشگاه و صنعت بازی در حوزه تحقیقات 

است. منظورم از صنعت، چرخه بزرگی اعم از سیاست گذران این عرصه، 

بازی سازان و... است.

آن ها نقش دانشگاه را باور ندارند و البته کمی هم حق دارند. 9۰ درصد 

است.  نداشته  آن ها  مسائل  به  ارتباطی  افتاده  دانشگاه  در  که  اتفاقاتی 

وظیفه ما این بوده که ارتباط میان این دو بخش را برقرار کنیم.

این اتفاق به روش های مختلف مثل برگزاری کنفرانس تحقیقات دیجیتال، 

کنفرانس »بازی های رایانه ای: فرصت ها و چالش ها« در دانشگاه اصفهان 

و جشنواره هنر های دیجیتال در دانشگاه تبریز شکل گرفت، در خصوص 

تحقیقات نیز برای برقراری ارتباط میان دانشگاه و بازی سازان پیش قدم 

شده ایم تا گزارش های تحلیلی مورد نیاز در این زمینه را به دست آوریم.

نصیری در پاسخ به این سوال که برای اینکه این ارتباط در آینده جدی تر و 

نظام مند تر شود چه برنامه ریزی ای دارید افزود: صحبت هایی با بازی سازان 

و سیاست گذاران این حوزه انجام شده تا سال آینده با همکاری معاونت 

حمایت بنیاد به هسته های پژوهشی دانشگاه ها برای حل مسائل صنعت و 

سیاست گذاری این حوزه، شکل دهیم. با این گام نتایج تحقیقاتی دانشگاه 

برای اکوسیستم بازی کشور قابل استفاده خواهد شد.

دستاوردهای برقراری ارتباط فضای دانشگاهی کشور با صنعت بازی

قرار نیست درآمد های صرف شده برای تهیه این پیمایش ها با فروش آن ها 

جبران شود و فقط قرار است این فرهنگ که باید برای دانش هم هزینه 

کرد، جا بیفتد.

را  اطلاعات  اشتراک گذاری  به  فرهنگ  که  بود  این  ما  رویکرد  این  از  قبل 

جا بیندازیم، البته تلاش های انجام شده از طرف خود فعالان این صنعت 

مثل امیرحسین ناطقی، شهریار ازهاریان فر، علی نادعلیزاده و... که با ارائه 

گزارش ها و اطلاعات به ما کمک کردند، در این خصوص بسیار تاثیرگذار 

بوده؛ اما معاونت پژوهش هم در این زمینه نقش داشته است، اما درگام 

پیمایش ها  این  تهیه  برای  کردن  هزینه  که  رسیدیم  نتیجه  این  به  بعدی 

به عنوان یک دانش پر ارزش ایرادی ندارد و یک فضای رقابتی ایجاد می کند.

تماس های تصویری و صوتی
 به نسخه دسکتاپ واتساپ آمد

 در آخرین نسخه واتساپ دسکتاپ، قابلیت تماس های صوتی و تصویری 

فعال شده و در دسترس کاربران قرار گرفته است.

برنامه  که  کرد  اعلام  واتساپ  جوان، شرکت  خبرنگاران  باشگاه  گزارش  به 

امروز قابلیت تماس  از  دسکتاپ واتساپ برای مک و رایانه های شخصی 

صوتی و تصویری را دارند و حالا مکالمه رمزنگاری شده تصویری و صوتی 

واتساپ، هم از طریق رایانه و هم گوشی های هوشمند در اختیار کاربران 

قرار گرفته است.

البته تماس صوتی و تصویری در واتساپ ایده جدیدی نیست، به جز اینکه 

این اپلیکیشن تلفن همراه برای اندروید و iOS، از قبل در دسترس بوده، از 

پایان سال گذشته واتساپ شروع به ارائه ویژگی تماس ها در دسکتاپ برای 

گروهی از کاربران کرد. اما خبر امروز به این معنی است که این ویژگی 

اکنون به صورت سراسری در دسترس همه است و باعث می شود ویژگی 

تماس گرفتن، همه گیرتر شود.

گفته  واتساپ،  اندروید  نسخه  ویدئویی  تماس  در  موجود  ویژگی  مانند 

می شود تماس در اپ جدید دسکتاپ نیز همان رمزگذاری پایان به پایان را 

ارائه می دهد، به این معنی که فیس بوک و واتساپ نمی توانند تماس های 

شما را ببینند یا بشنوند.

البته بزرگترین ویژگی که کمبود آن احساس می شود این است که، حداقل 

برای شروع، برنامه دسکتاپ فقط از تماس های یک به یک پشتیبانی می کند 

نه از تماس های گروهی. شایان ذکر است که واتساپ قول داده که گسترش 

آن شامل پشتیبانی از تماس های صوتی و تصویری گروهی در برنامه خواهد 

بود.

برای استفاده از ویژگی جدید تماس ویدئویی واتساپ در کامپیوتر شخصی، 

باید برنامه دسکتاپ واتساپ را در مک یا ویندوز راه اندازی کنید که این 

امر مستلزم این است که شما از قبل در تلفن همراه خود کاربر واتساپ 

باشید. 
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آسیب پذیری شدید شبکه های برق دربرابر حملات هکری
 ایتنا - شبکه های برق به دلیل دیجیتالی شدن و استفاده از اپلیکیشن های هوشمند بیشتر، به میزان 
فزاینده ای آسیب پذیر شده اند.   با گذشت بیش از پنج سال پس از حملات سایبری گسترده ای که ۲5۰ 
هزار نفر از مردم اوکراین را بدون برق گذاشت، شبکه های برق جهان در برابر هکرها آسیب پذیری 
بیشتری پیدا کرده اند.  به گزارش ایتنا از ایسنا، با روی آوردن شرکت های نیرو به منابع مختلف انرژی 
تجدیدپذیر و افزودن میلیونها اجزای دیگر مانند مترهای هوشمند، شمار اتصالها و حسگرهای موجود 
پتانسیل رخنه برای نفوذگران گسترش پیدا کرده است.  دین لوح، تحلیلگر نیرو و  در شبکه هایشان، 
تجدیدپذیرها در شرکت فیچ سولوشنز در این باره اظهار کرد: شبکه های برق به دلیل دیجیتالی شدن و 

استفاده از اپلیکیشن های هوشمند بیشتر، به میزان فزاینده ای آسیب پذیر شده اند.

5G 4 مهجز بهa تخفیف شگفت انگیز آمازون روی گوگل پیکسل
وب سایت آمازون هم اکنون تلفن همراه هوشمند گوگل پیکسل 4a مجهز به فناوری 5G را 

با تخفیفی شگفت انگیز به قیمت 449 به فروش می رساند.

 4a به گزارش ایتنا ، قیمت در نظر گرفته شده برای تلفن همراه هوشمند گوگل پیکسل

مجهز به فناوری 5G به تازگی در وب سایت آمازون به 449 دلار رسیده است و همین امر 

موجب شده است که این همراه هوشمند برای کسانی که به دنبال خرید همراه هوشمندی 

با دوربین قوی و البته پشتیبانی از 5G  هستند، به یک گزینه بسیار مناسب تبدیل شود.
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 5G FWA وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به آغاز فرایند تجاری سازی

شرکت ارتباطات مبین نت و ارائه 5G برای مشترکان خانگی و سازمانی گفت: 

ناظر  و  سیاست گذار  به عنوان  ارتباطات  وزارت  و  خدمات دهنده  شرکت های 

توسعه ارتباطات باید به نیاز مردم و بازار توجه کنند و متناسب با آن خدمات 

خود را گسترش دهند.

انتقادها نسبت به سرعت  ایسنا، محمدجواد آذری جهرمی درباره  به گزارش 

 ،VDSL در کشور، با بیان اینکه به جای توسعه VDSL اینترنت و عدم توسعه

به سمت اینترنت خانگی 5G رفتیم، گفته بود: اولین شرکتی که این خدمات 

را عرضه می کند، مبین نت است. این شرکت اولین مجموعه کاری خود را در 

نقاط  آینده  تدریج در سال  به  و  افتتاح می کند  تهران  زمینه5G  خانگی در 

بیشتری را پوشش می دهد تا ما از برنامه توسعه اینترنت خانگی خود عقب 

نمانیم.

در این راستا آذری جهرمی در مراسم آغاز فرآیند تجاری سازی 5G FWA شرکت 

ارتباطات مبین نت، اظهار کرد: حرکت در مسیر جدید خدمت رسانی به مردم را 

در مجموعه شرکت مبین نت چه سهامداران و چه کارکنان که پا در عرصه ارائه 

خدمتی جدید به مردم گذاشتند، تبریک می گویم. شرکت های خدمات دهنده 

درکشور  ارتباطات  توسعه  ناظر  و  سیاست گذار  به عنوان  ارتباطات  وزارت  و 

 باید به نیاز مردم و بازار توجه کنند و متناسب با آن خدمات خود را گسترش 

دهند.

وی با بیان اینکه امروزه یکی از نیازهای بسیار مهم مردم در هر گوشه و کنار 

و شهر و روستا، موضوع پهنای باند است، افزود: مردم همواره مطالبه بیشتر 

می کنند، با توجه به اینکه زندگی روزمره به ویژه در شرایط شیوع کرونا به 

شرکت های  حاضر  حال  در  است.  شده  وابسته  باند  پهنای  و  مجازی  فضای 

متعددی وظیفه خدمت رسانی به مردم را در حوزه تامین پهنای باند بر عهده 

دارند، که بخشی شرکت های اینترنت خانگی و بخشی شبکه موبایل است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: جایگاه توسعه دولت الکترونیک، تنها 

زمانی انجام می شود که دستگاه های دیگر از شیوه های سنتی دل بکنند و به 

سامانه های تعریف شده، متصل شوند.

به گزارش ایرنا، »محمدجواد آذری جهرمی« در مراسم هفته منابع طبیعی و 

سازمان  در  که  اراضی کشور  مدیریت جامع  سامانه  از  رونمایی  و  آبخیزداری 

جنگل ها، مراتع و آبخیزداری برگزار شد، اظهار داشت: سند شبکه ملی اطلاعات 

به عنوان یک موضوع مهم بدان اشاره کرده و مقام معظم رهبری نیز بر آن 

تاکید کرده اند، در این راستا، دولت تدبیر و امید برنامه ویژه ای برای اجرای 

آن داشته است.

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: مجلس شورای اسلامی در برنامه ششم 

توسعه هدف گذاری کرده که ایران به لحاظ جایگاه توسعه دولت الکترونیک در 

طول اجرای برنامه در عرصه جهانی 3۰ رتبه رشد کند.

آذری جهرمی اضافه کرد: در سال اول برنامه، ما رتبه 1۰۶ را داشتیم و الان رتبه 

ما به ۸۶ رسیده است. ۲۰ رتبه ارتقا پیدا کرده ایم و 1۰ رتبه باقی مانده که باید 

طبق برنامه به آن برسیم. البته به نظر می رسد هدف گذاری انجام شده بر اساس 

اقتضائات آن زمان بوده و شاید می توانستیم هدف گذاری بهتری انجام بدهیم.

وی گفت: اما در هر حال طبق گزارش سازمان ملل در مورد رده بندی کشورها 

در دسته بندی دولت الکترونیک، اگر 5 سامانه را در کشور آنلاین کنیم شاخص 

ارتقا رتبه بین المللی ما ۲5 رتبه خواهد بود. راه اندازی برخی از این سامانه ها 

ساده و برخی دیگر پیچیده هستند.

این سامانه ها، سامانه  از  ادامه داد: یکی  ارتباطات و فناوری اطلاعات   وزیر 

صدور آنلاین گواهی نامه رانندگی و دیگری صدور مجوز ساخت ساختمان است. 

برای مساله صدور پروانه ساختمانی، دستگاه های زیادی باید به یکدیگر متصل 

شوند که این دستگاه ها به جای این که مردم را در ادارات مختلف به یکدیگر 

پاس دهند و زمان مردم را بگیرند، کار را بین خودشان منتقل می کنند. زیر 

ساختی که تحت عنوان سامانه جامع زمین دیده شده به درستی می تواند جلوی 

فساد را بگیرد.

اینکه پرونده های مختلف را به دستگاه قضایی ارجاع  ادامه داد: بجای   وی 

بدهیم و سلطان های مختلف درست کنیم و ذهن مردم را مسأله دار کنیم، می 

توانیم جلوی فرآیندهای فساد را بگیریم.

ساده  را  مردم  زندگی  که  است  این  بزرگتر  ابعاد  در  اما  گفت:  آذری جهرمی 

و راحت کنیم. سامانه جامع مدیریت زمین که امروز از آن رونمایی می شود، 

عملکردی دارد که دستگاه های مختلف را به یکدیگر متصل می کند. این سامانه 

امروز آماده شده تا ۲۷ دستگاه را به یکدیگر متصل کند. این سامانه، بدون 

اتصال، یک کالبد بی جان است.

او تاکید کرد: وزارت جهاد کشاورزی از دو وظیفه رونمایی کرد. یکی سامانه 

»حدنگار« و دیگری »سامانه استعلامات« است. بخش مهمی از وظایف وزارت 

کشاورزی نیز در راستای سامانه جامع زمین، انجام شده است.

آغاز کرده  را در شهر قزوین  این سامانه فعالیت خود  افزود:  ارتباطات  وزیر 

است. اما توسعه آن نیاز به فعالیت ۲5 دستگاه دیگر دارد که باید از شیوه های 

سنتی دل بکنند.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

ارائه خدمات خانگی 5G آغاز شد
 

   



به  خطاب  رقابت  شورای  رئیس 

شما  گفت:  بورس،  سازمان  رئیس 

محاسبه  با  چرا  دهید  پاسخ  باید 

های غیرمنطقی سهام شرکتها اوضاع 

وضعیت  این  به  امروز  را  بورس 

رسانده اید.چرا به جای ساماندهی 

خودرو  قیمت  فکر  به  بورس  بازار 

اید! افتاده 

تسنیم،  با  وگو  گفت  در  شیوا  رضا 

رئیس  اخیر  اظهارات  به  اشاره  با 

خودرو  فروش  که  بورس  سازمان 

مضحک  کشی  قرعه  صورت  به  را 

دانسته و اعلام کرده قیمت گذاری 

نیست،  قبول  قابل  اصلاٌ  دستوری 

اظهار داشت: واقعا نمی دانم  رئیس 

سازمان بورس براساس کدام استدلال 

این موضوعات را مطرح کرده است. 

ای  فراقوه  نهاد  یک  رقابت  شورای 

است  که از بخش خصوصی، دولت 

شده  تشکیل  مجلس  نمایندگان  و 

است. به نظر می رسد وی آشنایی 

با بازار خودرو نداشته باشد چرا که 

اگر شناختی نسبت به بازار خودرو 

داشت این اظهارات غیرکارشناسی را 

کرد. مطرح نمی 

وی با اعلام اینکه در بازار انحصاری 

و  کرده  پیدا  ورود  رگولاتورها  باید 

در  انحصارگرایانه  اقدامات  مانع 

بازار شوند، افزود: اگر رگولاتورها به 

بازار انحصاری ورود پیدا نکنند آنها 

استفاده  بازار  انحصاری  شرایط  از 

و  غیرمنطقی  های  قیمت  و  کرده 

محصولات  برای  را  ای  غیرمنصفانه 

کنند. می  تعیین  خود 

اینکه  اعلام  با  رقابت  رئیس شورای 

تعیین دستور العمل قیمت گذاری 

خودرو توسط شورای رقابت عاملی 

شد تا به مصرف کننده ها در خرید 

در  گفت:  نشود،  اجحاف  خودرو 

شرایطی که واردات خودرو آزاد بود 

و دستورالعمل قیمت گذاری خودرو 

وجود نداشت خودروسازان در قالب 

طرح های ویژه در تلاش برای فروش 

آن  از  اما  بودند  خود  محصولات 

طرف مردم چندان تمایلی به خرید 

نداشتند.

شیوا اضافه کرد: رئیس سازمان بورس 

خودرو  های  قیمت  چرا  گوید  می 

شده  تمام  های  هزینه  با  متناسب 

پاسخ  در  باید  شود  نمی  تعیین  آن 

بگویم ما به هیچ عنوان قیمت تمام 

شده محصولات را در فرمول قیمت 

گذاری لحاظ نمی کنیم چرا که باید 

هزینه  جوابگوی  خود  تولیدکننده 

های سربار و هزینه های ناکارآمدی 

باشد. خود 

شورای  فرمول  در  ما  افزود:  وی 

رقابت هزینه های تولید را محاسبه 

رعایت  ضمن  آن  براساس  و  کرده 

برخی از فاکتورهای کیفیت فرمول را 

تعیین کرده ایم حال اگر خودروساز 

سربار  های  هزینه  خواهد  می 

خود را با تعیین قیمت های بالا از 

مشتریان بگیرد ما به هیچ عنوان این 

کنیم. قبول نمی  را  موضوع 

اینکه  اعلام  با  رقابت  رئیس شورای 

انحصاری  بازار  در  حاضر  حال  در 

خودرو تقاضا بیشتر از عرضه است، 

خواستیم  می  اگر  ما  کرد:  تصریح 

براساس هزینه تمام شده خودروها 

قیمت  کنیم  تعیین  را  ها  قیمت 

خودرو دو برابر ارقام فعلی می شد 

و مصرف کننده به هیچ عنوان نمی 

خودرو  خرید  به  نسبت  توانست 

رقابت  شورای  وظیفه  کند.  اقدام 

جلوگیری از اقدامات انحصارگرایانه 

است.

شیوا خطاب به رئیس سازمان بورس، 

چرا  دهید  پاسخ  باید  شما  گفت: 

سهام  غیرمنطقی  های  محاسبه  با 

به  امروز  را  بورس  اوضاع  شرکتها 

مکانیزم  اید،  رسانده  وضعیت  این 

قیمت گذاری سهام شرکتها در بورس 

حتی  که  بود  غیرمنطقی  حدی  به 

بالا  سود  با  هم  کاغذی  شرکتهای 

روبرو شدند. همین موضوع عاملی 

بورس  نابسامان  وضعیت  تا  شد 

تامل  قابل  نکته  آید.  بوجود  امروز 

دهد  پاسخ  بورس  باید  اینجاست 

محاسبات  و  فرمول  کدام  براساس 

اقتصادی سهام شرکتها را به گونه ای 

باشند. غیرواقعی  که  کرد  تعیین 

وی اضافه کرد: علاوه براین بررسی 

ها نشان می دهد قیمت کالاهایی 

که در بورس عرضه می شود حتی 

بیش از بازار بوده و مصرف کنندگان 

توانند نسبت  ندرت می  به  واقعی 

بیشتر  و  کرده  اقدام  کالا  خرید  به 

است.  دلالان  دست  در  محصولات 

چرا به جای ساماندهی بازار بورس 

به فکر قیمت خودرو افتاده اید مگر 

نه اینکه رئیس سازمان بورس پیش 

از این معاون اقتصادی وزیر اقتصاد 

بود چرا در آن مقطع صحبتی مبنی 

شورای  فرمول  بودن  غیرمنطقی  بر 

بورس  امروز  نکرد  مطرح  رقابت 

باید فکری به حال اوضاع نابسامان 

اظهارات  با  اینکه  نه  کند  خود 

غیرکارشناسانه قیمت گذاری خودرو 

را زیر سوال ببرد.

اینکه  بیان  با  رقابت  شورای  رئیس 

بورس  در  خودرو  عرضه  مخالف 

هستم گفت: اگر خودرو در بورس 

فاتحه قیمت منصفافه  عرضه شود 

باید بخوانیم.کدام کالا امروز  آن را 

در بورس با قیمت مناسب در اختیار 

مصرف کننده قرار می گیرد که در 

آینده خودرو بخواهد بفروش برسد. 

واکنش تند رئیس شورای رقابت به انتقاد رئیس سازمان بورس؛

به جای ساماندهی بورس به فکر قیمت خودرو افتاده اید!
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  تمدید تخصیص سهمیه ورق خودروسازان تا پایان فروردین 
رئیس سازمان گسترش و نوسازی معادن )ایدرو( در نامه ای خطاب به مدیران دو خودروساز بزرگ کشور، از تمدید 

تخصیص سهمیه ورق موردنیاز آن ها، یک دوره و تا پایان فروردین ماه سال آینده خبر داد و آن ها را ملزم به 

دریافت کد بورسی و ثبت نام در سامانه بهین یاب کرد.

به گزارش ایسنا، براین اساس، پس از این مدت )پایان فروردین ۱۴۰۰( تمام خودروسازان و قطعه سازان موظف 

هستند برای تامین ورق مورد نیاز خود از طریق دریافت کد بورسی و ثبت نام در سامانه بهین یاب اقدام کنند.

بازگشت به نامه شماره ۴۷۲۲۰۶/۹۹ تاریخ ششم اسفند  ۶ اسفند ۱۳۹۹:در رابطه با اخذ سهمیه و خرید ورق 

مصرفی خودروسازان )ورق های سرد، گرم و گالوانیزه( از طریق بورس و با توجه به نامه شماره ۲۹۸۶۷۱/۶۰ تاریخ 

۶ اسفند ۱۳۹۹ معاون امور صنایع در رابطه با موضوع فوق الذکر و باتوجه به موارد مطرح شده در جلسه  ۱۳ 

اسفند ۱۳۹۹ که با حضور اردشیر سعدمحمدی)سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی( برگزار شد، مقرر 

گردید مهلت زمانی تخصیص ورق مورد نیاز خودروسازان به صورت عرضه اختصاصی متناسب با سهمیه مورد نیاز 

آن ها، برای فروردین ماه سال آینده، یک دوره )تا پایان فروردین ماه( تمدید شود.

همانطور که اشاره شد، پس از آن خودروسازان و قطعه سازان موظف به ثبت درخواست خود برای ورق مورد 

نیاز از طریق دریافت کد بورسی و سامانه بهین یاب هستند؛ لذا ضروری است، اقدامات لازم در این زمینه معمول 

گردد.

 
مهمترین صف های فروش به خودرویی ها رسید

بازار سرمایه دیروز با رشد بیش از ۲۴ هزار واحدی در ارتفاع یک میلیون و ۱۹۹ هزار واحدی ایستاد و در این میان 

خودرویی ها از مهم ترین صف های فروش بورسی بودند.

به گزارش خودرو، بررسی روند بازار سرمایه و گروه خودرویی ها در روز گذشته نشان می دهد که مهمترین صف 

های فروش بورسی بیشتر نمادهای خودرویی بودند و در این میان در معاملات دیروز تلاش هایی برای تعادل 

خساپا و خودرو صورت گرفت که در نهایت منجر به جمع شدن صف فروش این دو نماد شد.

در ابتدای روز پیش بینی کارشاسان از معاملات پرحجم این نمادها حکایت داشت و در ادامه نیز خگستر نیز شاهد 

صف فروش سنگین بود و با افزایش حجم معاملات خگستر تلاش برای جمع آوری صف فروش شدت گرفت و 

حتی خساپا و خودرو نیز با رنج مثبت خریداران مواجه شدند تا در نهایت صف فروش خساپا به صورت کامل 

جمع آوری شد چرا که حجم معاملات سایپا به بیش از یک میلیارد سهم رسید. 

خودرو نیز شاهد رنج مثبت قوی و خرید سنگین بود به طوری که این سهم را به مدار سبز معاملات بازگرداند.

صف فروش سنگین خگستر نیز برای بار دوم به صورت کامل جمع شد و بازار نیم ساعت پایانی را با قدرت کامل 

خریداران دنبال کرد.

به طور کلی خساپا و خودرو در معاملات دیروز بازار سرمایه همانند همیشه نقش لیدر گروه خودرویی را به 

خوبی ایفا کردند تا سهام این گروه در ردیف برترین ها قرار گیرد.

 
واگذاری حواله های ثبت نامی خودروها غیرقانونی است

در پی انتشار برخی آگهی های خرید و فروش حواله های ثبت نامی در سایت های اینترنتی و شبکه های اجتماعی، 

خودروسازان بر ممنوعیت این اقدام تاکید کردند.

برخی از برگزیدگان قرعه کشی های طرح های فروش خودروسازان، اقدام به فروش امتیاز خرید خودروی خود به 

اشخاص دیگر می کنند، در حالی که این شرکت نسبت به عواقب این اقدام هشدار داده و آن را غیر قانونی اعلام 

کرده  است. این اقدام از طریق اعطای وکالت بلاعزل، تحویل چک  و غیره، به صورت غیرقانونی انجام می شود.

پیش از این، نیروی انتظامی نیز بر اساس مصوبه های کمیته خودرو، خرید و فروش حواله های خودرو را تا یک 

سال غیرقانونی اعلام کرده و بر همین اساس برخی از سایت های خرید و فروش محصولات، پذیرش آگهی خرید 

و فروش حواله خودرو را ممنوع کرده اند.  

به گزارش ایرنا از ایران خودرو، بر اساس گزارش ها و اخبار منتشر شده در سایت های خرید و فروش خودرو و 

برخلاف ضوابط و مقررات مندرج در مقررات، برخی افراد نسبت به واگذاری حواله ثبت نامی خودرو به صورت 

غیرقانونی اقدام می کنند.

در این اطلاعیه عنوان شده، هرگونه خرید و فروش حواله خودرو یا نقل و انتقال امتیاز منتخبان قرعه کشی ها تا 

پیش از پایان مدت زمان ترهین خودرو، ممنوع بوده و هرگونه عواقب سوء ناشی از آن معطوف به طرفین معامله 

است و ایران خودرو در این خصوص هیچ گونه مسوولیتی نخواهد داشت.

در این اطلاعیه آمده است: پیگیری عواقب ناشی از آن نیز تنها از طریق مراجع قانونی و ذی صلاح امکان پذیر 

خواهد بود. این اطلاعیه افزوده، شرکت ایران خودرو در بخش نامه های اعلامی بر ممنوعیت فروش و نقل و انتقال 

خودرو )حتی به صورت وکالتی( یا واگذاری امتیاز منتخبان قرعه کشی تا پایان زمان ترهین یک ساله تاکید کرده و 

همه شرایط و محدودیت های اعلامی، در سایت رسمی شرکت ایران خودرو به آدرس esale.ikco.ir قابل مشاهده 

برای عموم مشتریان این خودروساز است. 

خریداران خودرو منتظر کاهش قیمت ها هستند؛

  پیش بینی کاهش قیمت خودرو در سال آینده 
این روزها کسادی بازار خودرو این سوال را ایجاد می کند که آیا کاهش قیمت خودرو در سال جدید 

ادامه خواهد داشت؟ این موضوع تا حد زیادی به وضعیت عرضه خودروسازان و نوسان نرخ ارز 

بستگی دارد.

به گزارش فارس، بازار خودرو در حالی روزهای نسبتا آرام و کم مشتری را سپری می کند که ایجاد 

اطمینان نسبت به این بازار برای خریداران و فروشندگان نیازمند برنامه ریزی دقیق در خصوص میزان 

تولید و عرضه خودروسازان است.

در حال حاضر با کاهش نوسانات نرخ ارز، خریداران زیادی در بازار خودرو دست نگه داشته اند و 

منتظر تاثیر بیشتر این اتفاق بر بازار خودرو هستند که باید دید سیاست های ارزی کشور به چه 

سمتی در حرکت خواهد بود و تاثیر بعدی آن بر خرید و فروش خودرو چیست؟ در عین حال، اثر تورم 

سال بعد بر بازار خودرو نیز باید مشخص شود و در این میان آنچه اهمیت زیادی دارد افزایش عرضه 

خودروسازان است تا به حجم بیشتری از تقاضاها پاسخ مثبت داده شود. همچنین باید دید قیمت 

کارخانه ای خودروسازان تغییری می کند یا خیر؟

در این خصوص نعمت اله کاشانی نسب، نایب رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو درباره آخرین 

وضعیت بازار خودرو گفت: قیمت خودرو از هفته گذشته بدون تغییر بوده و اگر هم نوسانی وجود 

داشته، بین یک تا ۲ میلیون تومان است. 

وی ادامه داد: با توجه به اینکه عرضه خودروسازان افزایش یافته، قیمت ها رو به کاهش است. اگر 

خودروسازان در سال جدید همین روند عرضه را داشته باشند شاهد کاهش قیمت ها در سال  آینده 

خواهیم بود. بعید به نظر می رسد قیمت خودرو در سال جدید افزایش یابد و همین روند تعادلی 

را خواهیم داشت. 

کاشانی نسب با بیان اینکه اکنون تنها مصرف کنندگان در بازار حضور دارند، گفت: مردم اگر قصد 

خرید خودروی خارجی و میلیاردی را دارند، صبر کنند زیرا در آینده نه چندان دور عرضه به دلیل 

دریافت مالیات از خودرو، بیشتر می شود.

وی با تاکید بر اینکه امسال میزان خرید و فروش نسبت به گذشته کمتر شده است، گفت: هر سال 

خرید و فروش خودرو بیشتر بود اما امسال با توجه به همه گیری ویروس کرونا میزان خرید و فروش 

کمتر شده و تنها افرادی که نیازمند واقعی به خودرو هستند، در بازار آزاد حضور دارند.

نایب رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو با اشاره به آخرین قیمت معاملاتی خودرو در بازار آزاد، 

گفت: سایپا ۱۳۱ در بازار ۱۰۸ میلیون تومان، ۲۰۶ تیپ ۲معادل ۱۸۰ میلیون تومان، ۲۰۶ تیپ ۵ معادل 

۲۵۰ میلیون تومان، دنا پلاس توربو اتوماتیک ۴۰۸ میلیون تومان، رانا پلاس تیپ یک ۲۹۲ میلیون تومان 

و پژو ۲۰۷ سقف شیشه ای اتومات ۳۸۵ میلیون تومان در بازار معامله می شوند.  

به گفته وی، دنا پلاس دنده ای توربو ۳۵۵ میلیون تومان، کوییک دنده ای ۱۴۲ میلیون تومان و پژو ۲۰۷ 

اتوماتیک ۳۹۳ میلیون تومان در بازار معامله می شوند.

هرچند در حال حاضر بازار خودرو نسبت به قبل کمی آرامتر شده و بازار شب عید تب و تاب هر سال 

را ندارد، اما باید دید قیمت های فعلی تا چه میزان مقاوم خواهند بود و در عین حال، نرخ تورم سال 

آینده چه تاثیری بر نرخ های نجومی خودرو در بازار خواهد داشت.

سعید مؤتمنی، رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو در مورد وضعیت قیمت خودروها در بازار به 

فارس گفته بود: پیش بینی می کنیم قیمت خودرو در بازار تا شب عید تغییر چندانی نداشته باشد و 

بازار تقریبا باثبات باشد.

به گفته وی، تا شب عید نوسان  چندانی در بازار خودرو نداشته باشیم مگر این که قیمت دلار تغییر 

قابل توجهی داشته باشد.

وی با بیان اینکه تقاضای کاذب در بازار خودرو فروکش کرده و خریداران واقعی وارد بازار شده اند، 

گفته بود: در صورت نوسان نرخ ارز ممکن است قیمت خودرو در بازار نیز یک تا دو درصد نوسان 

داشته باشد.برای برنامه ریزی جهت تامین نیاز بازار خودرو باید برآورد دقیقی وجود داشته باشد تا 

تولید و عرضه خودروسازان طبق آن صورت گیرد. از سویی افزایش عرضه خودرو تاثیر مستقیمی بر 

کنترل قیمت ها در بازار دارد.

مازیار بیگلو دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو در این مورد به فارس می گوید: 

هم اکنون نیاز بازار بسیار کمتر از روزی ۴ هزار دستگاه خودرو است. در مورد لوازم خانگی مشاهده 

در مورد خودرو  داشت.  ریزش  بازار حدود ۶۰ درصد  تقاضای  قیمت های جدید،  اعمال  با  که  شد 

نیز چنین اتفاقی خواهد افتاد. برآوردهای مبنی بر نیاز یک میلیون و ۳۰۰ هزار دستگاهی در بازار 

خودرو واقعی نیست بلکه نیاز واقعی بازار کمتر از ۶۰۰ هزار دستگاه است ولی وقتی سود در خرید 

و فروش خودرو وجود دارد هرکسی به سمت قرعه کشی و خرید از کارخانه و فروش خودرو در بازار 

آزاد می رود. 

ابهام در مورد میزان واقعی نیاز بازار خودرو در حالی مطرح است که برخی نمایندگان مجلس راه 

اصلی رفع رانت از این بازار را عرضه خودروسازان در بورس کالا می دانند و برای این کار نیز طرحی 

در دست تکمیل دارند.

در این خصوص بیگلو معتقد است: عرضه ۱۰۰ درصدی خودروها در بورس اقدام مناسبی نخواهد بود 

زیرا مکانیزم بورس فقط برای کشف قیمت مناسب است یعنی باید ۱۰ درصد از تولیدات هفتگی ایران 

 خودرو و سایپا از همه محصولات در بورس عرضه شود تا قیمت مشخص شود.

در این شرایط، تولید خودرو توسط دو خودروساز بزرگ کشور طی بهمن ماه نزولی شد که باید دید در 

صورت ادامه این روند نزولی، وضعیت عرضه خودرو و قیمت آن در بازار به چه صورت در خواهد آمد.

خودروسازان و مدیران وزارت صنعت همواره وعده هایی را برای رشد تولید خودرو و متعادل شدن 

قیمت ها در بازار داده اند. این در حالی است که تولید انواع خودرو توسط گروه صنعتی ایران خودرو 

و گروه صنعتی سایپا طی بهمن ماه امسال با افت همراه شد به طوری که تولیدات ایران خودرو ۱.۵ 

درصد و تولیدات سایپا ۲.۸ درصد کمتر از بهمن سال گذشته بوده است.

تولید این دو شرکت خودروساز در دی ماه نیز نزولی شده بود به طوری که تولید انواع خودرو در این 

ماه نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴.۷ درصد افت داشت.

خودروسازان پیش تر، افزایش ۵۰ درصدی تیراژ تولیداتشان را منوط به آزادسازی قیمت خودرو دانسته 

بودند. آنها می گویند بابت تولید هر خودرو به دلیل افزایش قیمت مواد اولیه زیان قابل توجهی را ثبت 

می کنند که این زیان در صورت های مالی خودروسازان بورسی قابل مشاهده است.

در مقابل، قطعه سازان آزادسازی قیمت ها را راه حل مشکلات صنعت خودرو نمی دانند. در این مورد 

دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو با بیان اینکه آزادسازی قیمت خودرو به ضرر 

قطعه سازان و مردم است، گفته بود: در صورت کاهش قیمت مواد اولیه قطعات، قیمت کارخانه ای 

خودروها ۳۰ درصد کاهش خواهد یافت.

از سویی، بررسی جزئیات سود و زیان ۹ ماهه خودروسازان نشان می دهد خودروسازان چه افزایش 

تولید داشته باشند و چه کاهش تولید، با رشد زیان انباشته روبرو خواهند بود.

بررسی گزارشات مالی ۹ ماهه امسال خودروسازان نشان می دهد ایران خودرو در فروش محصولات 

گروه  این  فروش  میزان  و  کرده  تجربه  قبل  مشابه سال  به مدت  نسبت  را  رشد ۹۹ درصدی  خود 

خودروسازی طی این مدت تقریباً ۲ برابر شده است. در عین حال، طی همین بازه زمانی فروش 

محصولات گروه سایپا کاهش ۱۱ درصدی را تجربه کرده است.

اما نکته مهم در هر شرکت، سودآوری و حفظ منافع مالی سهامداران توسط مدیرعامل و هیات مدیره 

است که بررسی دقیق گزارش های مالی ۹ ماهه اول، نتایج قابل توجهی را به همراه دارد. طی ۹ ماهه 

اول امسال، زیان انباشته  ایران خودرو نسبت به مدت مشابه سال قبل ۷۹ درصد و زیان انباشته سایپا 

۴۲ درصد افزایش داشته است.

به عبارت دیگر ایران خودرو طی ۹ ماهه امسال از نظر تعداد خودروهای فروخته شده با رشد ۱۵ 

درصدی روبرو بوده و از نظر مبلغ حاصل از فروش ۹۹ درصد افزایش داشته است. در مقابل، سایپا از 

نظر تعداد خودروهای فروخته شده با کاهش ۳۲ درصدی روبرو شده و مبلغ فروش محصولاتش نیز 

۱۱ درصد افت داشته است. در این شرایط، زیان انباشته ایران خودرو ۷۹ درصد و زیان انباشته سایپا 

۴۲ درصد بیشتر شده است.

در هر حال آینده بازار خودرو به برنامه ریزی دقیق و تعیین نیاز واقعی بازار بستگی دارد و در 

صورت بهبود تولید خودروسازان شاهد به هم ریختگی در بازار و ورود تقاضای غیرواقعی به این 

بود. نخواهیم  بازار 


